




3 اقتصادی

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی:

مشکلی با تصمیم مجلس نداریم
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تصمیم اخیر مجلس در ارتباط با 
نظارت و لحاظ بودجه این مناطق در قانون بودجه سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ را به 

منظور اعمال فشار و محدودیت بیشتر مناطق آزاد نمی داند.
مرتضی بانک - دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی - در گفت وگو با 
ایسنا در ارتباط با تصمیم اخیر مجلس شورای اسلامی به منظور تعیین نظر شورای 
نگهبان به منظور نظارت سازمان برنامه و بودجه در بودجه سال آینده این مناطق 
و نیز لحاظ بودجه مناطق آزاد در قانون بودجه سال ۱۳۹۸، اظهار کرد: از نظر ما 
مشکلی در این رابطه وجود ندارد و معمولا چنین مسائلی جز ضمائم بودجه کلی 

کشور تلقی می شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر و قبل از این تکلیف بودجه سازمان مناطق آزاد از 
مرحله تدوین تا بررسی و تایید در کارگروه تخصصی شورای عالی مناطق آزاد مرکب 
از نمایندگان کلیه اعضای شورای مذکور و تصویب در شورای عالی مناطق آزاد و 
ابلاغ طی تصویب نامه هیات وزیران با نقش آفرینی موثر سازمان برنامه و بودجه به 
عنوان عضو تاثیرگذار مناطق آزاد تحت بررسی و نظارت این سازمان قرار داشته 

است.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در پاسخ به این که آیا این اقدام در 
راستای فشار واعمال محدودیت های بیشتر به مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیست، 
تصریح کرد: خیر. اعمال فشار و محدودیتی در حال حاضر و تا مدت فعلی نداشته ایم 

و مشکلی در این رابطه وجود ندارد.
بانک افزود: در سال ۱۳۹۴ یا ۱۳۹۵ شورای نگهبان در قانون بودجه تصویب کرد 
که بودجه مناطق آزاد با نظارت سازمان برنامه و بودجه انجام شود و این موضوع در 

برنامه سال ۱۳۹۷ لحاظ شده است.
وی با اشاره به این که چنین روالی در گذشته نیز وجود داشته و دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد با آن مشکلی ندارد، بیان کرد: در گذشته نیز با چنین موضوعی 

روبه رو بوده ایم و تاکنون در این رابطه مشکلی به وجود نیامده است.
به گزارش ایسنا، اخیرا مجلس شورای اسلامی به منظور تامین نظر مجلس شورای 
نگهبان با توجه به ایرادات وارده بر لایحه بودجه سال آینده، سازمان برنامه و بودجه 
را موظف کرد تا بر بودجه مناطق آزاد در سال آینده نظارت کند و در سال ۱۳۹۸ 

نیز بودجه این مناطق را در قانون بودجه منظور کند.

آغاز توزیع میوه های دولتی برای عید
معاون سازمان مرکزی تعاون روستایی از آغاز توزیع میوه تنظیم بازاری شب عید 
ازروز پنجشنبه خبر داد و گفت: قیمت میوه های تنظیم بازاری شب عید در استان ها 
و شهرستان های مختلف بر اساس وضعیت بازار هر منطقه متفاوت است و در تهران 
بر اساس تصمیم کارگروه تنظیم بازار هر کیلوگرم پرتقال درجه یک شمال ۱۸۰۰ 
تومان و هر کیلوگرم سیب زرد و قرمز درجه یک ۲۷۰۰ تومان در قالب این طرح 

عرضه می شود.
حسن شیبانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: عرضه  میوه های تنظیم بازاری 
شب عید از نظر زمان عرضه و قیمت آن ها بسته به تصمیم کارگروه های استانی 
و شهرستانی است. به عنوان مثال عرضه میوه های تنظیم بازاری شب عید در 
آذربایجان  از روز گذشته آغاز شده است و برای تهران آغاز آن از روز پنجشنبه 

تصمیم گیری شده است که البته تا ۱۵ فروردین ماه ادامه دارد.
وی با بیان اینکه مردم می توانند میوه های تنظیم بازاری شب عید را در قالب ۴۴۰۰ 
مرکز عرضه در سطح کشور تامین کنند افزود: بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار 
امسال قیمت میوه های تنظیم بازاری ۱۵ درصد کمتر از نرخ بازار میوه است و با 
توجه به شرایط مناسبی که در تولید میوه وجود داشته است، مردم هیچ دغدغه ای 
برای تامین مورد نیاز شب عید خود نداشته باشند. البته برخی از تصمیمات نیز بر 
اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار در استان های مختلف به کارگروه های استانی آن که 
شامل سازمان حمایت، اداره صنعت، معدن تجارت، استانداری، جهاد کشاورزی و... 
بوده واگذار شده است که می توانند در این قالب زمان عرضه و حتی تعداد مراکز 

عرضه را افزایش دهند.
او ادامه داد: امسال خرید و ذخیره سازی میوه تنظیم بازاری شب عید بسیار بهتر 
از پارسال و با نظارت بیشتر و دقیق تر صورت گرفت به گونه ای که همه میوه مورد 
نیاز این طرح که ۶۰ هزار تن )۴۰ هزار تن پرتقال، ۲۰ هزار تن سیب( بود تا بهمن 
ماه امسال تامین و در استان های مختلف توزیع و ذخیره سازی شد و با توجه به 
اینکه خرید این میوه ها بر اساس کیفیت و اندازه مناسب صورت گرفته است مردم 
هیچ  نگرانی بابت کیفیت میوه های تنظیم بازاری شب عید نداشته باشند. همچنین 
توزیع این میوه ها از طریق ماشین های یخچال دار و با نظارت دقیق انجام شده است 
بنابراین اتفاقات برخی از بازه های زمانی و سنوات گذشته را بابت کاهش کیفیت این 

محصولات نخواهیم داشت.
اینکه غرف سازمان میادین میوه و تره بار، سازمان تعاون  به  با اشاره  شیبانی 
روستایی، تعاونی های مصرف دولتی و کارگری و... در اختیار این  سازمان برای 
عرضه میوه های تنظیم بازاری قرار گرفته و نزدیک به ۱۷۰۰ واحد صنفی نیز با ما 
همکاری می کنند گفت: قیمت میوه های تنظیم بازاری شب عید مانند سال های 
گذشته مشخص نیست که یک نسخه برای همه کشور نوشته شود، چرا که نرخ این 
محصولات در استان ها و شهرستان های مختلف متفاوت است بنابراین تصمیم بر آن 
شد تا در هر استان بر اساس تعیین قیمت میوه در بازار توسط سازمان حمایت، اداره 
صنعت معدن تجارت و استانداری، نرخ میوه تنظیم بازاری را ۱۵ درصد کمتر از آن 
در نظر بگیرند که برای تهران هر کیلوگرم پرتقال درجه یک شمال ۱۸۰۰ تومان و 

هر کیلوگرم سیب زرد و قرمز ۲۷۰۰ تومان به تصویب رسید.
او با بیان اینکه مردم در صورت شکایت یا بروز تخلف درباره روند، کیفیت و 
چگونگی عرضه میوه های تنظیم بازاری می توانند به دستگاه های نظارتی مانند 
سازمان حمایت، سازمان تعزیرات حکومتی یا سازمان تعاون روستایی اطلاع دهند، 
اظهار کرد: ۶۰ هزار تن میوه ذخیره سازی شده برای شب عید بر اساس پیش بینی و 
جلسات متعدد در  نظر گرفته شده و به نظر نمی رسد هیچ مشکلی در این زمینه به 
وجود بیاید چرا که این میزان برای تنظیم بازار شب عید کفایت می کند و در صورت 
نیاز مجدد به میوه قابلیت تامین آن وجود دارد. البته در وزارت جهاد کشاورزی با نگاه 
تنظیم بازار به این طرح نگاه شده است نه تامین آن بنابراین کافی است درصدی از 

بازار را در اختیار بگیریم که قیمت ها کنترل شود و به مردم اجحاف صورت نگیرد.

قیمت تور و هتل در شهرهای پرتقاضا؛

سفر در نوروز چقدر تمام می شود؟
نوروز کسب و کار تورگردان ها و هتل ها سکه می شود؛اما به همان میزان هم 

قیمت ها گاهی نجومی می شود.
به گزارش خبرآنلاین، امسال برای مسافران نوروزی کمی ویژه است.با افزایش 
قیمت ارز و البته عوارض خروج از کشور،تقاضا برای سفرهای نوروزی کمی نسبت 
ارز نمی  ابتدای هفته که صرافی ها رسما  از  یافته است.  به سال قبل کاهش 
فروشند،برنامه ریزی برای سفرهای خارجی هم با تردید روبرو شده است.حالا شاید 
خیلی ها تصمیم داشته باشند که مقصد سفرهای خود را به داخل کشور تغییر دهند.

اما آیا عوامل بازدارنده ای مثل افزایش قیمت دلار،کمبود دلار یا افزایش عوارض 
خروج از کشور سبب می شود که تقاضا برای سفرهای داخلی بالا برود؟ به فرض که 
این اتفاق بیفتد چقدر قیمت ها با توان اقتصادی خانوارها برابر است؟ و مهمتر آنکه 

آیا با افزایش تقاضا هتل ها قیمت های خود را بالا نمی برند؟
بررسی آگهی های تبلیغاتی تورهای نوروزی برای سه منطقه آزاد کیش،قشم و 
چابهار که مقصد گردشگران کشور است،نشان می دهد که قیمت ها چندان هم 
ارزان نیست.در واقع به نظر می رسد که نظارت چندانی هم بر قیمت ها نمی شود.

مثلا قیمت یک تور سه شب  و چهار روزه درایام نوروز به مقصد منطقه آزاد 
چابهار در هتل پنج ستاره ، حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان آب می خورد.
قیمت هر شب اقامت در هتل چهارستاره در چابهار در ایام نوروز هر شب ۴۶۵ هزار 

تومان است.
در کیش اما قیمت ها متفاوت تر است؛قیمت تور سه شب و چهار روز در هتل سه 
ستاره در جزیره کیش، ۶۲۵ هزار تومان و برای هتل ۵ ستاره در همین بازه زمانی 
یک میلیون و ۲۹۰ هزار تومان است. تور به مقصد کیش در بازه زمانی سه شب و 

چهار روز با هتل چهار ستاره این نرخ از ۷۹۰ هزار تومان آغاز می شود.
سفر نوروزی برای شهرهایی مثل اصفهان،شیراز و مشهد که پرتقاضا ترین شهرها 
برای سپری کردن ایام نوروز هستند، قیمت ها متفاوت است. هر شب اقامت در 
هتل سه ستاره در اصفهان از ۳۴۰ هزار تومان آغاز و تا ۸۰۰ هزار تومان در هتل 

۵ ستاره  ادامه دارد.
در شیراز هم نرخ های هتل مشابه اصفهان است .اما در مشهد به دلیل کسرت و 
تنوع هتل ها و اقامتگاهها قیمت های اقتصادی تری می توان یافت.اقامت درهتل 
سه ستاره در مشهد از شبی ۲۲۰ تومان شروع می شود.هتل ۵ ستاره در مشهد هم 

شبی ۵۹۰ هزار تومان است.
برای سایرشهرها قیمت ها متفاوت است؛آنچه مهم است اینکه آیا با عوامل بازدارنده 
ای مثل ارز و عوارض خروج سبب تغییر مسیر مسافران خارجی به شهرهای کشور 

می شود؟ 

با وجود آن که تکلیف اراضی تخصیصی و مقررات مسکن اجتماعی مشخص شده، این طرح به دلیل عدم اختصاص منابع مورد 
نیاز تا کنون اجرایی نشده است.

به گزارش ایسنا، حدود یک سال از تصویب طرح مسکن اجتماعی در هیات وزیران می گذرد. بر اساس این طرح قرار بود سالیانه 
۱۰۰ هزار واحد در قالب مسکن اجتماعی و مسکن حمایتی با مسئولیت بنیاد مسکن تامین شود. با این وجود به دلیل عدم 

تخصیص بودجه و یارانه های مورد نیاز این طرح هنوز بر روی کاغذ باقی مانده و عملیاتی نشده است.
در سال ۱۳۹۵در راستای اجرای سیاست های دولت یازدهم در تامین مسکن اقشار کم  درآمد برنامه مسکن اجتماعی و مسکن 
حمایتی تدوین و تصویب گردید. در این طرح، برنامه ریزی برای اجرای سالانه ۱۰۰هزار واحد مسکونی طی سال های ۱۳۶۹ تا 

۱۴۰۰ به منظور کمک به تامین مسکن کم درآمدها صورت گرفته است.
با اینکه در ماه های اخیر، مسوولان از اجرای قریب الوقوع مسکن اجتماعی خبر دادند، هنوز خبری از اجرای جدی این طرح نشده 
است. آبان ماه امسال وزیر راه و شهرسازی اذعان کرد: برای افراد کم درآمد جامعه وزارت راه، طرح مسکن اجتماعی را ارائه کرده 

بود که به علت عدم اختصاص ریالی در بودجه نتوانستیم آن را اجرایی کنیم.
در طرح مسکن اجتماعی، کمک به ساخت مسکن استیجاری و تقویت بازار اجاره و همچنین خرید مسکن ملکی تسهیلاتی در 
نظر گرفته شده است. پرداخت کمک بلاعوض به متقاضیان گروه های کم درآمد موضوع این تصویب نامه برای خرید واحدهای 
مسکن مهر بدون متقاضی تاکنون انجام شده است. به اشخاص حقیقی و حقوقی دارای زمین که تمایل به احداث واحدهای 
مسکونی استیجاری و در قالب توافق با بنیاد داشته باشند تسهیلات تا دو برابر سقف تسهیلات موضوع این تصویب نامه پرداخت 
می شود. هم چنین تأمین زمین در محدوده شهرها )دارای تأسیسات زیربنایی آب، برق و گاز( و یا شهرهای جدید از سوی وزارت 
راه و شهرسازی برای ساخت واحد استیجاری از طریق واگذاری به سازندگان به منظور ساخت مسکن ملکی ـ استیجاری از 

اهداف مدنظر این طرح است.
پرداخت کمک  هزینه اجاره به خانوارهای کم درآمد موضوع این تصویب نامه، پرداخت وام قرض الحسنه ودیعه مسکن برای حمایت 
از خانوارهایی که توان بازپرداخت اقساط را دارند به ازای هر واحد ۷۵ میلیون ریال با بازپرداخت ۶۰ ماهه، دیگر هدف های ترسیم 
شده برای مسکن اجتماعی است. در این زمینه تصویب نامه شماره ۹۰۴۵۳/ ت ۵۱۱۶۶ هـ مورخ ۱۳۹۳.۸.۸جهت کمک به 

ساخت و خرید مسکن ملکی از سوی بانک مرکزی، تامین تسهیلات در سقف مبلغ اعلامی پیش بینی شده است.
با وجودی که تکلیف اراضی تخصیصی مشخص شده و ضوابط و مقررات اجرای برنامه ها تدوین و هماهنگی با دستگاههای 
متولی صورت پذیرفته است، اما به دلیل عدم تخصیص منابع مالی و یارانه های مورد نیاز، طرح مسکن اجتماعی هنوز عملیاتی 

نشده است.
جواد حق شناس ـ معاون امور مسکن شهری بنیاد مسکن ـ پنجم مهرماه در گفت و گویی اظهار کرده بود: تاکنون هیچگونه 

منابع مالی و تسهیلات بانکی برای اجرای طرح مسکن اجتماعی و حمایتی اقشار کم درآمد و آسیب پذیر جامعه اختصاص نیافته 
و در این طرح برای تامین سالیانه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی اقشار کم درآمد جامعه قرار است ۲۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
بانکی و ۴۲۰ میلیارد تومان یارانه دولتی پرداخت شود اما تاکنون با وجود پیگیری های بنیاد مسکن هیچ اعتباری برای این طرح 

در نظر گرفته نشده است.

چشم مسکن اجتماعی به بودجه خشک شد!
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معاون وزیر اقتصاد؛

۱۰۰ درصد اظهارنامه های مالیاتی الکترونیکی شد

 رییس کل سازمان مالیاتی اعلام کرد: ۱۰۰ درصد اظهارنامه های مالیاتی در سال 
جاری به صورت الکترونیکی دریافت شد. 

سید کامل تقوی نژاد در نشست هم اندیشی اعضای شورای عالی اطلاعات مالیاتی 
ضمن تقدیر و تشکر از تلاش های مدیران و کارکنان نظام مالیاتی که با وصول 
مالیات، گام مهمی در جهت پیشرفت و توسعه کشور برمی دارند، اظهارداشت: 
اولویت نخست سازمان در سال آینده، تمرکز و اتکا بر »اطلاعات« خواهد بود 
تا زمینه برقراری عدالت مالیاتی، رضایت مندی مردم و شفاف سازی اقتصادی در 

کشور بیش از گذشته فراهم شود.
وی با بیان اینکه اغلب کشورهای دنیا به سمت نظام مالیاتی مدرن حرکت 
کرده و از امتیازات و ظرفیت های آن بهره می گیرند، تصریح کرد: تدوین قوانین 
و مقررات، اصلاح فرایندهای تشخیص تا وصول، داشتن نیروی انسانی متخصص 
و بکارگیری ابزار، امکانات و تجهیزات مدرن از جمله اقدامات موثری هستند که 
ضمن کارآمدسازی نظام مالیاتی، زمینه تامین منافع تمام ذینفعان و رضایتمندی 

آنان را فراهم می سازند.

تقوی نژاد، نظام مالیاتی کشورمان را در مقایسه با شاخص های نظام های مالیاتی 
پیشرو، مطلوب توصیف کرد و گفت: از منظر قوانین و مقررات مالیاتی اعم از مالیات 
مستقیم و مالیات بر ارزش افزوده، وضعیت مناسبی داریم و دیدگاه های مجامع بین 
المللی در خصوص عملکرد نظام مالیاتی ایران، موید این مطلب است و من معتقدم 
در بخش مالیات بر ارزش افزوده حتی سریع تر از برخی کشورها عمل کرده ایم 
ضمن اینکه هر جا هم نیاز بوده از طریق تدوین آیین نامه، بخشنامه و دستورالعمل 

به شفافیت موضوع کمک کرده ایم.
وی نیروی انسانی را مهم ترین سرمایه سازمان توصیف کرد و گفت: سازمان 
امور مالیاتی کشور از منظر نیروی انسانی دارای تحصیلات دانشگاهی مناسب 
و متخصص، جزو دستگاه های منحصربه  فردی است که در اداره امور کشور به  
ویژه عرصه اقتصادی، به ایفای نقش می پردازد و از این لحاظ، از سایر نظام های 

مالیاتی عقب تر نیست.
رییس  کل سازمان امور مالیاتی کشور، بهره گیری از قابلیت ها و ظرفیت های 
فناوری  های روز دنیا را یکی دیگر از شاخص های نظام مالیاتی مدرن برشمرد 
و گفت: ما در استفاده از سامانه های روز و بسترهای الکترونیک مالیات، نه تنها 
عقب نیستیم حتی در برخی حوزه ها پیشرو هم هستیم به طوری که ۱۰۰ درصد 
اظهارنامه های مالیاتی را در سال جاری به صورت الکترونیکی دریافت کردیم. ضمنا 

با تکمیل طرح جامع مالیاتی، این وضعیت مطلوب تر هم خواهد شد.
تقوی نژاد نوع نگرش به مردم و اصلاح رفتار را از موضوعات مهم نظام مالیاتی 
خواند و تصریح کرد: ایجاد اعتماد میان دستگاه مالیاتی و مودیان، کلیدی ترین 
سیاست نظام مالیاتی است و هر جا سازمان به مودیان اعتماد کرده، نتیجه مثبت و 

بازخورد خوبی را دریافت کرده است که این روند باید استمرار یابد.
رییس  کل سازمان امور مالیاتی کشور، مودی  مداری را اصل نخست و سیاست 
بنیادین نظام مالیاتی برشمرد و ادامه داد: برخورد محترمانه و مناسب با مودیان 
و احترام به حقوق ایشان و آگاه سازی مردم نسبت به تکالیف قانونی شان، بسیار 
مورد اهمیت است و اقدامات متعددی در این راستا صورت گرفته که همین امر به 
ارتقای جایگاه نظام مالیاتی در جامعه کمک شایانی می کند. تقوی نژاد در ادامه با 
بیان اینکه ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم، نقطه قوت این قانون برای 
ایجاد پایگاه اطلاعات اقتصادی است و دستگاه های اجرایی مکلف به همکاری و 
همراهی با نظام مالیاتی هستند، افزود: با تکمیل این پایگاه، تشخیص علی الراس 
حذف، فعالیت های زیرزمینی و فرار مالیاتی کاهش و در نتیجه نظام مالیاتی به 

سمت تحقق عدالت مالیاتی و رضایتمندی ذی نفعان سوق خواهد یافت.

ابلاغ وقت ) احضار متهم (
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست و ضمائم به آقای / خانم منصور یوسفی فرزند علی حسین 

خواهان آقای / خانم منیره ربیع زاده دادخواستی به طرفیت خوانده آقای / خانم ناصر احسانی ، منصور یوسفی و احمد صدری آریا به خواسته استرداد ثمن معامله مطرح که به این شعبه ارجاع و به شماره پرونده کلاسه ۹۶۰۹۹۸۳۰۳۰۶۰۰۶۹۱ شعبه ۱ دادگاه عمومی 
حقوقی شهرستان فردیس ثبت و وقت رسیدگی مورخ ۱۳۹۷/۰۲/۰۱ ساعت ۱۱:۰۰ تعیین که حسب دستور دادگاه طبق موضوع ماده ۷۳ قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار 

آگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود ،  نسخه ثانی دادخواست وضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد .م/۹۶/۶۵۱۶/ف 
شعبه ۱ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان فردیس

آگهی فقدان مدرک تحصیلی )نوبت سوم(
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فضل اله فرنقی فرزند سعداله به شماره شناسنامه ۵ صادره از خمین در مقطع کارشناسی ناپیوسته رشته حسابداری صادره از واحد دانشگاهی خمین با شماره ۲۶۲۳)۰۵۱۸۲(تاریخ ۹۲/۷/۹ مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد . از 

یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد خمین به نشانی خمین : بلوار شهدای دانشجو / بلوار دانشگاه / شهرک دانشگاهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد خمین کدپستی ۱۳۴۸۵-۳۸۸۱۶ ارسال نماید.

پیش بینی های مختلفی از بازارهای سال آینده طی ماههای اخیر منتشر شده است؛از پیش بینی های شخصی گرفته 
تا موسسات مطالعاتی. آنچه در میان این پیش بینی ها مشترک است،تمرکز بر مرکز ثقل نوسان، یعنی بازار ارز است.

آینده این بازار چه می شود؟
بررسی یک دهه تحولات بازار ارز،طلا و مسکن نشان می دهد که این بازارها همواره در اقتصاد ایران موج ساز بوده اند.

در واقع تغییر در هر کدام از این بازارها،به سایر بخش های اقتصاد هم سرایت کرده است.
از شش ماه قبل که روند افزایشی قیمت دلار شروع شد تا به امروز، سرمایه های زیادی در اقتصاد ایران جابجا شده اند.

ماجرا از تثبیت نرخ سود بانکی بر روی نرخ ۱۵ درصد شروع شد.آنهایی که پولشان را در بانک ها سپرده گذاری کرده 
بودند، وقتی دیدند بانکها قرار نیست دیگر سودهای بالا بپردازند، پولشان را از بانکها خارج کردند و روانه بازارهای موازی 

مثل سکه و ارز کردند.
این رفتار صاحبان سرمایه تنها یک دلیل روشن داشت؛ تداوم رکود در اقتصاد.اگرچه مسئولان اقتصادی کشور عنوان 
می کنند که رشد اقتصادی به معنای عبور اقتصاد از رکود است،اما واقعیت این است که بخش بزرگی از رشداقتصادی 

اتفاق افتاده ناشی از نفت بوده است. 
اقتصاددانان می گویند،رشد واقعی اقتصاد زمانی اتفاق می افتد که روند تشکیل سرمایه ثابت مثبت باشد،اما در دوبخش 
مهم اقتصاد کشور یعنی مسکن و صنعت این شاخص ها یا منفی بوده یا رشد بسیار اندکی داشته است. بررسی ها نشان 
می دهد که رشد تشکیل سرمایه ثابت در سال ۱۳۹۴ برابر با ۱۲- درصد و در سال ۱۳۹۵ برابر با ۳.۷- درصد بوده است.

در ۹ ماهه امسال نیز  نرخ رشد تشکیل سرمایه ثابت تنها ۰.۱ درصد بوده است.
حالا با استناد به همین دو شاخص می توان رفتار صاحبان سرمایه برای گرفتن سود بیشتر در بازارهای طلا و سکه،ارز و 
مسکن را تحلیل کرد.به گفته اقتصاددانان رشد منفی تشکیل سرمایه ثابت ناخالص ناشی از عدم تحقق بودجه های عمرانی 
و کاهش سرمایه گذاری در بخش ساختمان است. در چنین شرایطی وقتی بانک مرکزی تصمیم می گیرد که نرخ سود 

بانکی را کاهش دهد در واقع جرقه ای در خرمن پول افکنده است.
شاید بانک مرکزی پیش بینی نمی کرد که با این تصمیم پولی،کنترل بازار ارز از دستش خارج شود؛چه آنکه بارها ولی 
الله سیف رییس کل بانک مرکزی در مقابل پرسش هایی که رسانه ها با نگرانی ازاو درباره شیب فزآینده قیمت دلار می 
پرسیدند تنها به این جمله که» این افزایش ها ناشی از تغییرات فصلی است« بسنده می کرد.اما بعد ازعبور از تحولات 

فصلی مثل سال نوی مسیحی و سال نوی چینی ارز از افزایش باز نایستاد.
اندراحوالات بازار مسکن

اگر مبنای تغییر را در بازار مسکن افزایش میزان معاملات در شش ماهه دوم سال جاری قرار دهیم،بازار مسکن رو به 
رونق گذاشته است؛ اما این دلیل خروج مسکن از رکود نیست.از شش ماه قبل که قیمت مصالح ساختمانی رو به افزایش 
گذاشته،هزینه تمام شده ساخت و ساز را هم افزایش داده است.از سویی برخی اقتصاددانان معتقدند که افزایش نرخ ارز 

مانع از جهش قیمتی در بازار مسکن خواهد شد.
 بنا به گفته این گروه از کارشناسان از آنجا که در اقتصاد ایران، نرخ ارز به عنوان یک جانشین برای بازدهی مسکن عمل 
می کند، بنابراین با افزایش عایدی نرخ ارز و بازار ارز، مـردم بـه داد و سـتد ارز روی خواهنـد آورد و در نتیجه با افزایش 

بازدهی ارز، تقاضا برای مسکن کاهش خواهد یافت. 
از سوی دیگر،گروهی هم می گویند، نرخ ارز می تواند بر هزینه کالاها و خدمات مورد نیاز ساخت مسکن نیز تاثیرگذار 
باشد. یعنی با افزایش نرخ ارز، هزینه ساخت مسکن افزایش خواهد یافت. یعنی افزایش شاخص تورم تولیدکننده مصالح 

ساختمانی که طی شش ماه اخیر رخ داده، محرک افزایش نسبی قیمت مسکن در سال آینده  می شود.
در این میان موسسه مطالعات اقتصادی بامداد هم پیش بینی کرده است که:» بازار مسکن پس از رکود سالهای ۱۳۹۲ 
تا ۱۳۹۶ ، در سال ۱۳۹۷ بصورت کاملا آهسته و  محدود از رکود خارج شده و رشد قیمت مسکن در اکثر ماههای سال 

آینده بیشتر از نرخ تورم اما حداکثر تا ۲۵ الی ۳۰ درصد خواهد بود.«
ریسک نکنید

پیش بینی ها حکایت از آن دارد که مهمترین تحولات سال آینده در سه بازار موازی یعنی ارز،سکه و طلا خواهد بود.از 
امروز مشخص است که خیلی از سپرده گذاران بانکها پولهایشان را به امید سودبیشتر به این سه بازار برده اند.این هجوم 
نقدینگی سبب شده تا این بازارها سال آینده همچنان در راس اخبار باشند.خیلی ها هم ممکن است از همین امروز 

وسوسه شوند و بخواهند وارد این بازارها شوند،اما کارشناسان می گویند،این بازار پرریسک است.
اگرچه ارز همچنان با قیمت هایی که تاکنون تجربه نشده،می تازد و طلا و سکه هم به تأسی از این افزایش ها رو به 
افزایش است، اما واقعیت این است که بازارهایی مه آلود هستند. سکان هدایت این بازارها در اختیار بانک مرکزی است.اگر 
بانک مرکزی از  سیاست های تازه پولی در سال آینده رونمایی کند،تجربه سال ۹۰ برای سرمایه گذاران کم تجربه تکرار 

خواهد شد.تجربه تلخ کسانی که یک شبه دارایی های خود را در اثرسرمایه گذاری در سکه از دست دادند. 
شیر ارز هم در دست دولت است؛هرزمان اراده کند،می تواند بازار را کنترل کند.کما اینکه حالا با کم کردن عرضه ارز 

مانع از خروج ارز از کشور در پی سفرهای نوروزی شده است.
تنها بازار معقول در این میان بورس است.اما در این شرایط اما بورس آنطور که انتظار می رفت،بازدهی بالایی را تجربه 
نکرده است.سرمایه گذاران بورسی نگران آینده این بازار هستند،از همین رو در یکماه اخیر شاخص کل بورس رو به کاهش 

است.در واقع معامله گران منتظرند که شرایط سایر بازارها را بسنجند.

افزایش نرخ ارز، هزینه ساخت مسکن افزایش  می دهد

کدام بازارها سال آینده پرسود هستند؟ 
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واکنش بنی تمیم به اظهارات شهنازی: 

نمی توانستیم به اتحادیه جهانی دروغ بگوییم
نایب رییس فدراسیون کشتی گفت: نامه ای از اتحادیه جهانی کشتی در مورد خبر استعفای 
رییس فدراسیون کشتی ایران و وضعیت فدراسیون ایران برای میزبانی جام جهانی کشتی 
فرنگی در ۱۶ اسفندماه )پنج روز قبل از مجمع فوق العاده فدراسیون( به فدراسیون ایران 

ارسال شد.
حمید بنی تمیم نایب رییس فدراسیون کشتی در مورد نامه مورد اشاره دبیرکل کمیته ملی 
المپیک اظهار داشت: شهنازی به این موضوع اشاره نکرده است که اتحادیه جهانی که به 
صورت دقیق اخبار کشتی ایران را پیگیری می کند، روز ۱۶ اسفندماه از فدراسیون کشتی ایران 
خواسته است که صحت و دلیل استعفای رییس فدراسیون کشتی ایران و شرایط خودمان 

برای میزبانی جام جهانی کشتی فرنگی را به آنها اعلام کنیم.
بنی تمیم تصریح کرد: ما روز ۱۸ اسفندماه )۹مارس( در نامه ای به اتحادیه جهانی استعفای 
رییس فدراسیون کشتی و شورای فنی تیم های ملی را تایید کردیم اما به خاطر مصالح 
ملی، به دلایل استعفا اشاره نکردیم. از طرف دیگر در حالی که اداره کل ورزش و جوانان 
استان خوزستان اصلا به تعهدات خود طبق تفاهم نامه موجود در زمینه میزبانی عمل نکرده 
بود و سالن مسابقات )سالن شهید دانشگاه چمران اهواز( نیز به هیچ عنوان آماده برگزاری 
جام جهانی نبود، به اتحادیه اعلام کردیم که وضعیت اسپانسر )اداره کل ورزش و جوانان( 
و پیگیری های اجرایی مسابقات، به دلیل شرایط فعلی فدراسیون دچار تردید و مبهم است. 
چون نخواستیم صحبتی از عدم انجام تعهدات از سوی اسپانسر اصلی خود )اداره کل ورزش 

خوزستان( به میان آوریم.
بنی تمیم تاکید کرد: این نامه دقیقا چهار روز پیش از برگزاری مجمع فوق العاده فدراسیون 
کشتی و مخالفت اعضا با استعفای خادم به اتحادیه جهانی ارسال شده بود. اتحادیه جهانی نیز 
دوشنبه شب به وقت ایران، یعنی پس از مجمع، نامه لغو میزبانی را به ما اعلام کرد و قاعدتا 

این اتحادیه از برگزاری مجمع فوق العاده ما اطلاع نداشته است.
وی خاطر نشان کرد: ما در این نامه صحبتی از برگزار نکردن مسابقات به میان نیاوردیم 
اما نمی توانستیم وقتی علی رغم همه پیگیری های فدراسیون، هیچ کاری برای آماده سازی 
سالن انجام نداده اند و رییس فدراسیونمان هم استعفا داده، دروغ بگوییم که همه چیز آماده 

و فراهم است.
بنی تمیم افزود: بعد از عدم پذیرش درخواست کمیته ملی المپیک از سوی اتحادیه، در 
جلسه ای که دیروز با حضور آقایان داورزنی معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
و شهنازی داشتیم بنا به خواست ایشان اتحادیه جهانی، دیشب مجددا نامه ای را به اتحادیه 
جهانی کشتی ارسال و اعلام کردیم استعفا رییس فدراسیون ایران از سوی مجمع پذیرفته 
نشده و اگر امکان دارد، جام جهانی کشتی فرنگی در ایران برگزار شود. اکنون منتظر پاسخ 

اتحادیه جهانی هستیم.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد که دبیرکل کمیته بین المللی المپیک مسایل مهم تر مطرح 
شده در مکالمه تلفنی خود با لالوویچ رییس اتحادیه جهانی کشتی را نیز به مسئولان وزارت 
ورزش و جوانان و کمیته ملی المپیک منتقل کند که این مورد بسیار مهم تر از موضوع های 
مطرح شده درمصاحبه اخیر ایشان است. ضمنا لالوویچ پس از گفت وگو با شهنازی با فدراسیون 
کشتی ایران تماس گرفت و اعلام کرد علاوه بر مساله جام جهانی موارد مهم دیگری را نیز به 
وی متذکر شده که امیدواریم دبیر کل کمیته ملی المپیک به جدیت این موارد را دنبال کنند. 

گرشاسبی: 

فعلا ذهن بازیکنان را درگیر تمدید قراردادها 
نمی کنیم

سرپرست باشگاه پرسپولیس درخصوص بحث تمدید قرارداد بازیکنان و برانکو گفت: در 
تمدید قرارداد بچه ها مشکلی نداریم. الان در جو و جریان فشرده مسابقات هستیم و اگر 
بچه ها را بکشانیم به بحث و گفت وگو در مورد مسائل مالی،در آن ها از نظر روحی و روانی تأثیر 

می گذارد ولی انشا ءالله اینها به مرور می آیند و کارها را انجام خواهیم داد.
حمیدرضا گرشاسبی  در خصوص اینکه سال ۹۶ برای پرسپولیس یک سال رویایی بود و 
موفق به رکورد زنی شدید، برنامه تان در آینده چگونه است، افزود: پرسپولیس خیلی رکوردها 
را جابه جا کرد و ان شاءالله این پنج بازی باقیمانده دنبال آن هستیم و هدف ما هست که 
رکورد و امتیاز دیگری هم به ثبت برسانیم تا ان شاءالله مردم خوشحال باشند و هواداران هم 
به خود ببالند که اینچنین تیم و باشگاهی دارند. گرشاسبی در پاسخ به این سوال که عملکرد 
ورزش ایران و همچنین باشگاه پرسپولیس در سال ۹۶ را چطور دیدید، عنوان کرد: برای 
ورزش ایران به نظرم سال خوبی را پشت سر گذاشت و خیلی از عناوین جدید کسب شد 
خیلی مدال آوری ها افزایش پیدا کرد. پرسپولیس هم تلخی داشت و هم  شیرینی، تلخی آن 
محرومیت هایی بود که به ناحق گریبان پرسپولیس را گرفت و از پنجره نقل و انتقالات محروم 
شدیم .بهترین فوروارد و بهترین گلزن ما در حالی که در چهار تیم لیگ باشگاه های کشور 
دنبال قهرمانی بودیم ۴ ماه و ۱۰ روز ایشان را مرحوم کردند و کمر تیم را از نظر مالی و نقل و 
انتقالات شکستند اما خوشبختانه همه دست به دست هم دادیم و بچه ها یک یا علی گفتند 
همه سرپا شدند و خوشبختانه تیم الان دارد جبران می کند. وی درباره ملاقاتش با جیانی 
اینفانتینو و جلساتی که در مورد محرومیت پرسپولیس از نقل و انتقالات داشت و اینکه آیا 
راهکارهایی ارائه شد که پرسپولیس بتواند برای نقل و انتقالات تابستان بازیکنانی جذب کند؟ 
خاطرنشان کرد: ما تلاشمان را کردیم. ما یک مکتوبه ای از اتفاقاتی که افتاده بود  را آماده کردیم 
و خودم شخصاً تحویل آقای اینفانتینو دادم. از جاهای دیگر هم پیگیر هستیم و در ملاقاتی 
که همان صبح قبل از دربی با وزیر محترم ورزش و جوانان ایشان داشتند آنجا سلطانی فر 
تأکید خوب و منطقی داشتند و الان هم دنبال می کنیم. در تاریخ ششم فروردین هم در مقر 
فیفا حضور پیدا خواهم کرد تا یک پیگیری دیگری داشته باشم و انشاءالله تلاشم مان را از نظر 
وجدانی کرده باشیم که اگر این مسئله درست شد خوشحال می شویم و اگر نشد باز عزم مان 

این است که با قدرت به روند مسابقات  را ادامه دهیم.

قوچان نژاد:

فضای فوتبال ایران با هلند کاملا متفاوت است
 مهاجم ملی پوش کشورمان و عضو باشگاه هیرنفین درباره تفاوت فوتبال هلند و ایران 

گفت:بازی کردن در ایران کاملا متفاوت از هلند است و نمی توان مقایسه کرد.
به گزارش سایت فین آنلاین هلند، به نظر می رسد رضا قوچان نژاد، مهاجم ایرانی هیرنفین 
زندگی دو گانه ای داشته باشد. او در استان فریسلاند به آرامی می تواند در خیابان ها راه برود 

ولی در وطنش ایران راه رفتن در خیابان ها امکان پذیر نیست.
رضا درباره این موضوع گفت: در شهر لیوواردن)مرکز استان فریسلاند هلند( گاهی اوقات من 
را می شناسند و سپس با من سلام گرمی می کنند و بعد از آن می روند. در ایران فضا متفاوت 
است. من به عنوان یک بازیکن فوتبال مشهور هستم نمی توانم در خیابان به راحتی راه بروم 
ولی من این شهرت را دوست دارم. مردم ایران فوتبال را دوست دارند و اگر شما خوش شانس 

باشید و امور به شکل خوب پیش برود محبوبیت زیادی را کسب می کنید.
وی افزود: بازی کردن در ایران کاملا متفاوت از هلند است و نمی توان مقایسه کرد. اگر شما 
در یکی از تیم برتر لیگ هلند بازی می کنید، می توانید پس از بازی چه ببازید یا ببرید راحت 
به خانه خودتان برگردید ولی در ایران به این راحتی نیست. البته من این فضا را دوست دارم که 
در ایران همیشه مشغول هستید. تعداد رسانه های ورزشی در ایران خیلی زیاد است و برنامه 
های مختلفی وجود دارد که شما را به عنوان بازیکن دعوت می کنند. ایران کشور بزرگی است 
و مردمش دیوانه فوتبال هستند. همه در ایران منتظر بازی فوتبال تیم محبوبشان هستند و 

مخصوصا بازی دربی تهران ۱۰۰ هزار هوادار به ورزشگاه می آیند.

غفوری: 

به رقابت فکر نمی کنم
بازیکن ملی پوش فوتبال استقلال گفت: بازی با سیرالئون برای بازیکنان داخلی یک تجربه 
خواهد بود تا خود را نشان دهند. ووریا غفوری بازیکن ملی پوش استقلال در حاشیه تمرین تیم 
ملی گفت: امروز نخستین روز تمرین در دور جدید است. برای بازی دوستانه تلاش می کنیم 
بازی خوبی داشته باشیم تا برای بازی های بعدی آماده شویم. وی درباره آسیب دیدگی اش، 
اظهار داشت: در حال فیزیوتراپی هستم و مشکل خاصی نیست چون آسیب دیدگی زیاد نبود. 
بازیکن ملی پوش استقلال در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر بازی دوستانه تیم ملی با سیرالئون 
که در رنک ۹۷ قرار دارد، عنوان کرد: مراکش حریف ما در جام جهانی هم چنین بازی هایی 
داشته است. این بازی برای بازیکنان داخلی یک تجربه خواهد بود تا خود را نشان دهند.در این 
زمان بازی خوبی خواهد بود و ما را برای دو بازی آینده آماده می کند. غفوری همچنین درباره 
اردوهایی که کی روش بعد از مسابقات باشگاهی برگزار می کند، گفت: تمرینات ریکاوری در 
فضای خوبی برگزار می شود. ما هم ریکاوری می کنیم هم تمرین بدنسازی تا آماده تر شویم. 
جدا از کار بدنی، آنالیز و شناسایی حریف را در نیز برنامه داریم. بازیکن تیم ملی ایران در ادامه 
صحبت هایش در پاسخ به سوال خبرنگاری که پرسید شما با رامین رضاییان برای ملی پوش 
شدن رقابت دارید چقدر به جام جهانی فکر می کنید، عنوان کرد: من به چیزی فکر نمی کنم 
و فقط تمرینات خود را انجام می دهم. تیم سرمربی دارد و کی روش سرمربی است. هر کسی 

آماده تر باشد به جام جهانی می رود.

فوتبال ایران همچنان در رده نخست قاره کهن 
فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( در جدیدترین رنکینگ خود همچنان از بودن فوتبال ایران 

در رده سی و سوم جهان و رده نخست قاره آسیا خبر داد. 
به گزارش ایرنا از سایت خبری فیفا ، ایران با ۷۹۲ امتیاز همچنان در رده نخست آسیا و سی 
و سوم جهان قرار دارد. براساس این گزارش تیم ملی فوتبال آلمان با ۱۶۰۹ امتیاز ، برزیل 
با ۱۴۸۹ امتیاز، پرتغال با ۱۳۶۰ امتیاز ، آرژانتین با ۱۳۵۹ امتیاز و بلژیک با ۱۳۳۷ امتیاز به 
ترتیب رده اول تا پنجم رده بندی فوتبال جهان را در اختیار دارند. همچنین تیم های ایران ، 

استرالیا و ژاپن نیز به ترتیب در رده اول تا سوم آسیا ایستاده اند.
در این گزارش همچنین لهستان با ۱۲۲۸ امتیاز، اسپانیا ۱۲۲۸ امتیاز، سوییس ۱۱۹۷ 
امتیاز، فرانسه ۱۱۸۵ امتیاز و شیلی ۱۱۶۱ امتیاز رده ششم تا دهم فیفا را به خود اختصاص 

داده اند.

واعظ آشتیانی:

   گفتمان ها در فوتبال ایران سازنده نیست

قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی، گفت: بزرگترین معضل فوتبال ایران در 
حال حاضر و در سالی که رو به پایان است، گفتمان های نادرست از سوی اهالی 

فوتبال بود. 
امیر واعظ آشتیانی در خصوص عملکرد فوتبال ایران در سال ۹۶، گفت: چنانچه 
بخواهیم از لحاظ فرهنگی فوتبال ایران را در سال ۹۶ بررسی کنیم متاسفانه سال 

خوبی را پشت سر نگذاشتیم. 
وی ادامه داد: نوع گفتمان ها در فوتبال ایران به هیچ عنوان زیبا نیست و شرایط 
گفتمان و نوع انتقاد ها زیبنده این رشته پرطرفدار نیست. متاسفانه در کنار این 
مساله برخی انتقادهای غیرسازنده بسیار هم توهین آمیز است و این فضا را زشت 

تر می کند.
مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال تهران گفت: در کنار تمام این مسایل حتی اگر 
این انتقادها سازنده هم باشد متولیان فوتبال به دنبال بهره بردن از آن نیستند. وی 
تاکید کرد: در بخش هواداران نیز با مشکلات جدی روبه رو هستیم و بسیاری از 

محرومیت های فوتبال ایران به خاطر نگرش برخی هواداران ما در ورزشگاه ها 
است. 

*صعود به جام جهانی دیگر اتفاق مهمی نیست
قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی گفت: در بخش مدیریتی فدراسیون فوتبال 
چنانچه بخواهیم تنها به صعود به جام جهانی توجه کنیم اشتباه کرده ایم زیرا در 

شرایط فعلی صعود به جام جهانی افتخار بزرگی برای فوتبال ایران نیست. 
وی افزود: تیم ملی کادر فنی بسیار خوبی دارد اما با توجه به افزایش سهمیه قاره 
آسیا ما هر دوره توقع صعود به جام جهانی را از تیم ملی داریم.مدیرعامل اسبق 
باشگاه استقلال تهران گفت: در خصوص لیگ اگر به مدل گفتمان های مربیان، 
بازیکنان و حتی مدیران باشگاه ها نگاه کنیم با چالش جدی روبه رو خواهیم 
شد و متاسفانه فدراسیون فوتبال هم در این خصوص اقدامی صورت نداده است. 
وی ادامه داد: یکی از اتفاقات بسیار بدی که در سال های اخیر برای باشگاه های 
فوتبال رخ می دهد بدتر شدن شرایط مالی است و این اتفاق در حالی رخ می 

دهد که فدراسیون نیز هیچ نظارتی بر روی وضعیت اقتصادی باشگاه ها ندارد. 
* فدراسیون فوتبال در خصوص حق پخش بهانه جویی می کند

واعظ آشتیانی در رابطه با حل نشدن بحث حق پخش تلویزیونی گفت: متاسفانه 
صحبت های نادرست زیادی در خصوص حق پخش صورت می گیرد که به اعتقاد 

من تمام انتقاد هایی که از صداوسیما می شود فقط بهانه جویی است. 
وی ادامه داد: مسئولان فدراسیون فوتبال آیا منابع دیگر مالی را مورد بهره 
برداری قرار داده اند که فقط به گرفتن حق پخش می پردازند؟ این مسایل نشان 
می دهد که فوتبال ایران و مدیران آن حرفه ایی نیستند و فضای فوتبال برای 

پیشرفت مناسب نیست. 
قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی، گفت: فوتبال ایران با حداقل های حرفه 
ای گری فاصله زیادی دارد که اگر بخواهیم به صورت کامل به آن بپردازیم به 

ساعت ها زمان نیاز دارد. 
* ادبیات غلط مسئولان فوتبال باعث ندادن حق پخش است

واعظ آشتیانی اظهار کرد: یکی از دلایلی که تا این لحظه حق پخش تلویزیونی به 
فوتبال داده نشده ادبیات همراه با تهدید مدیران فدراسیون فوتبال است.وی افزود: 
یکی دیگر از دلایل بسیار مهم در این مساله مراجعه مسئولان فدراسیون به سمت 
کسانی است که نقشی در این اتفاق ندارند. دوستان به جای مذاکره با مسئولان 

صدا و سیما باید به دنبال منشا قانون بروند. 
قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی گفت: قانون به صدا و سیما اجازه پرداخت 
حق پخش را نمی دهد و دوستان باید ابتدا به سراغ وزارت ورزش بروند و پس 
از انجام کار کارشناسی کار را از طریق هیات دولت و سپس مجلس دنبال کنند. 

* فوتبال در بخش بین الملل تعطیل است 
مدیر عامل اسبق باشگاه استقلال تهران، گفت: فدراسیون فوتبال در بخش بین 
الملل کاملا تعطیل است و هیچ اقدام مثبتی در این زمینه مشاهده نمی کنیم. وی 
تاکید کرد: در سال های اخیر همیشه باشگاه های ما در پرونده های بین المللی 
بازنده بودند و این نشان می دهد بخش بین الملل فوتبال بضاعت دادن مشورت 
به باشگاه ها را ندارد. واعظ آشتیانی اظهار کرد: بخش بین الملل فدراسیون فوتبال 
کاملا منفعل است و این موضوع در پرونده فدراسیون با عربستان کاملا مشخص شد. 

* فوتبال ایران نیاز مدیران توانمند در زمینه اقتصادی است
واعظ آشتیانی در رابطه با خصوصی سازی در فوتبال ایران هم اعلام کرد: فوتبال 
ایران تا زمانی که فاقد اقتصاد ورزشی و مدیران توانمند در این حوزه باشد توان 
خصوصی سازی نخواهد داشت. وی افزود: در حال حاضر برای خصوصی سازی 
در ورزش توجیه اقتصادی وجود ندارد و با این وضعیت امکان سرمایه گذاری در 
فوتبال بسیار سخت خواهد بود. مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال با تبریک به 
مناسبت فرا رسیدن سال نو، ابراز امیدواری کرد که سال جدید برای فوتبال ایران 
همراه با موفقیت بوده و ضمن خارج شدن از روزمرگی، به سمت هدف گذاری 

مناسب برود.  

مدیر فنی سابق تیم فوتبال استقلال تهران گفت: عملکرد 
تیم در لیگ برتر و رقابت های آسیایی به گونه ای است که 
بازیکنان توانایی غلبه بر الهلال عربستان و حتی الریان قطر و 

صعود به مرحله بعدی این مسابقات را دارند. 
»بهتاش فریبا« افزود: از نظر فنی و فیزیکی تیم العین قوی 
تر از الریان است و فکر می کنم روز ۱۳ فروردین در ورزشگاه 
آزادی استقلال می تواند پیروز این دیدار باشد تا صعودش به 

مرحله بعد هموار شود.
وی در خصوص مصاف استقلال مقابل العین گفت: دیدار این 
دو تیم فیزیکی و تاکتیکی بود و در ۱۵ دقیقه ابتدایی سعی 
داشتند دروازه یکدیگر را باز کنند. البته به تدریج مالکیت توپ 
در اختیار استقلال قرار گرفت و موقعیت های خوبی هم خلق 
شد. این در حالی است که در نهایت استقلال از روی نقطه 

پنالتی به گل رسید.
فریبا افزود: اثرگذاری »مامه تیام« در حفظ مالکیت توپ و 
تلاش او در زدن گل سبب عقب نشینی تیم حریف شد. 
همچنین »امید نورافکن « در این رقابت نقش غیر قابل انکاری 
داشت که در گرفتن پنالتی بسیار موثر بود. البته خاصیت 
فوتبال اینگونه است که پس از برتری، حریف به دنبال رسیدن 
به تساوی و باز کردن دروازه است که این مدل رایج سبب 

عقب نشینی تیم استقلال و حملات تیم العین شد.
مدیر فنی سابق استقلال ادامه داد: به نظر من »زوران مامیچ« 
سرمربی العین بسیار باهوش بود که »احمد برمان« هافبک 

شماره ۱۳ تیمش را در نیمه دوم به زمین فرستاد که او تاثیر 
فراوانی در زدن گل مساوی داشت. دلیل هوشیاری مامیچ 
زمانی بود که متوجه شد هافبک های هجومی استقلال به 
مدافعان کمک نمی کنند. یعنی فاصله بین داریوش شجاعیان 
با وریا غفوری و فرشید باقری با امید نورافکن بیشتر شده است 

که این حالت سبب گلزنی تیم العین شد.

بهتاش فریبا در این باره که آیا غیبت مجید حسینی در قلب 
دفاع استقلال در نتیجه کسب شده اثر گذار بود یا خیر؟ افزود: 
پژمان منتظری به عنوان جانشین او عملکرد خوبی داشت و به 
عنوان کاپیتان تیم عملکردش در خط دفاع قابل دفاع است. 
اما استقلال از زمانی افت کرد که »مامه تیام« و »وریا غفوری« 
را به دلیل مصدومیت از دست داد. زیرا این وضعیت سبب از 

دست دادن مالکیت توپ استقلال شد.
وی در خصوص سطح کیفی بازیکنان نیمکت نشین استقلال 
توضیح داد: در تمام تیم های صاحب نام دنیا یک تیم اصلی 
دارید که در داخل زمین حضور دارد و تیم فرعی که نیمکت 
نشین است. اما به نظرم سطح کیفی بازیکنان نیمکت نشین 
استقلال با ۱۱ بازیکن اصلی خیلی کم است. به عنوان مثال 
فاصله فنی محسن کریمی، جابر انصاری، داریوش شجاعیان 
و فرشید اسماعیلی زیاد نیست. البته سطح بازی مامه تیام با 

دیگران تفاوت دارد که دلیل حضورش در استقلال شد.
مدیر فنی سابق استقلال با اشاره به شکست ۶ بر یک استقلال 
مقابل العین در دوره گذشته این رقابت ها بیان کرد: استقلال 
زمانی که »علیرضا منصوریان« سرمربی این تیم بود در دیدار 
برگشت مقابل العین ۵ بازیکن خود را در اختیار نداشت که آن 
نتیجه رغم خورد، در حالی که العین در مصاف با استقلال با 
نداشتن حتی یک بازیکن خود به نام کایو برزیلی، تمام برنامه 
هایش را به هم ریخته می دید چرا که بازیکنان بازوی مربی 

هستند که در موفقییت تیم خود موثراند.
وی در خصوص عملکرد تیم های پرسپولیس، ذوب آهن و 
تراکتورسازی در لیگ قهرمانان آسیا گفت: امیدوارم هر سه تیم 
به دور بعدی این مسابقات راه یابند، هر چند تیم تراکتورسازی 
در نتایج لازم در این مسابقات را کسب نکرده است اما عملکرد 
آنها بسیار بهتر از نتیجه کسب شده بود و مستحق شکست در 

دیدارهای قبلی، خود نبودند.

بهتاش فریبا :

استقلال توانایی صعود به مرحله حذفی آسیا را دارد 

مصدومیت مهاجم سنگالی استقلال در شرایطی که استقلال باید روز سیزدهم فروردین ماه 
به مصاف الریان برود اردوی این تیم را با شوک بزرگی روبرو کرده است.

مامه تیام بازیکنی است که در یک ماه و نیمی که با استقلال قرارداد امضا کرده است، بین 
این تیم با سایر تیم ها اختلاف سطح ایجاد کرده است و خیال خط هافبک این تیم راحت 

است که با کمترین موقعیت ممکن او می تواند کار حریفان را تمام کند.
در اهمیت حضور تیام در استقلال همین را بس که او ۳ روز بعد از عقد قرارداد با استقلال 

در بازی با سیپدرود در هفته بیست و چهارم لیگ برتر و بدون این که تمرینی با تیم کرده 
باشد ۳۰ دقیقه در زمین بازی حاضر شد و از بازی با الهلال که در ترکیب استقلال به میدان 
رفت در مجموع ۵ بازی ۶ گل به ثمر رسانده است که یک شروع فوق العاده برای این مهاجم 

سنگالی محسوب می شود.
اما مامه تیام که تک گل استقلال را در بازی برگشت برابر العین زد، در دقیقه ۶۰ بازی 
عضله همسترینگش آسیب دید و احتمالا باید چند هفته دور از میادین باشد تا استقلال 
حالا برای بازی های پیش رو در لیگ برتر و البته لیگ قهرمانان آسیا دنبال جانشین مناسب 

برای او باشد.
اما پلن وینفرد شفر در نبود تیام چیست؟ در مورد استقلال این نکته را نباید فراموش کرد 
که این تیم پیش از این محسن کریمی و مهدی قائدی، دو بازیکن تهاجمی خود را هم تا 
پایان فصل از دست داده است و با این شرایط شفر انتخاب زیادی برای جانشینی تیام ندارد.
شفر در حال حاضر برای جانشین تیام دو انتخاب دارد، او می تواند از علی قربانی در خط 
حمله استفاده کند، بازیکنی که تا قبل از تیام حضور ثابتی در ترکیب استقلال داشت و 
نتوانست مشکل گلزنی استقلال را حل کند تا شفر مجبور شود یک مهاجم تمام کننده را 

به تیمش اضافه کند.
اما گزینه بعدی جابر انصاری است، بازیکنی که هرچند محبوبیت زیادی بین هواداران 
استقلال ندارد؛ ولی نمی توان کتمان کرد که هر زمان در ترکیب این تیم قرار می گیرد 
تاثیری مثبتی در روند تهاجمی تیمش دارد. جابر انصاری به خوبی خود را در موقعیت گل 
قرار می دهد؛ اما ضربات آخر او در حدی خوب نیست که بتواند مشکلات گلزنی استقلال 

را حل کند.
هرچند هنوز میزان دقیق دوری تیام از میادین مشخص نیست؛ اما نباید فراموش کرد 
استقلال یکی از مهره های بدون جانشین خود را از دست داده است و بی تردید برای اینکه 
روند گلزنی استقلال متوقف شود، خط هافبک این تیم باید بیشتر از قبل برای مهاجمان تیم 

شان موقعیت گلزنی درست کنند.

علی قربانی یا جابر انصاری در جاده خوشبختی 

پلن استقلال در نبود تیام چیست؟ 
صبح دیروز و در حالی که تیم سیرالئون به ایران سفر کرده، خبر 
رسید احتمالا بازی روزشنبه با تیم ملی برگزار نمی شود. پس از بررسی 
ها مشخص شد در داخل فدراسیون فوتبال این کشور اختلافات زیادی 
بر سر برگزاری مسابقه وجود دارد. خانم ایشا جوهانسن که چندی قبل 
قدرت را در فدراسیون فوتبال این کشور به دست گرفت، اخیرا محروم 
شده اما همچنان ادعا دارد باید فدراسیون فوتبال زیر نظر او اداره شود. 
دولت سیرالئون در برکناری جوهانسون نقش داشته و اخیرا انتصاباتی 
را در فدراسیون فوتبال این کشور انجام داده است. جوهانسون هم 
در نامه به فیفا پرده از این دخالت های سیاسی برداشته و به همین 
دلیل فدراسیون جهانی فعلا مانع از فعالیت های آنها شده تا تکلیف 

مشخص شود.
در همین حال، یکی از مسئولان تیم ملی بدون توجه به این مسئله از 
طریق یک شرکت فرانسوی، دیدار با سیرالئون را از طریق بریما مانزولا 
دبیر کل جدید فدراسیون که توسط دولت انتخاب شده، هماهنگ 
کرده است. مانزولا موافق برگزاری مسابقه است اما جوهانسون در 

تلاش است تا مسابقه لغو شود. 
او حتی ایمیلی را به خبرنگاران سیرالئون فرستاده و اعلام کرده در 
تلاش است تا مسابقه فردا لغو شود! فیفا هم که فعلا سیرالئون را به 
خاطر دخالت دولت در فوتبال به رسمیت نمی شناسد، به فدراسیون 
فوتبال ایران نامه ای ارسال کرده که بازی فردا نباید برگزار شود. بدین 
ترتیب مسابقه لغو خواهد شد و ایران نمی تواند از سیرالئون میزبانی 
کند؛ این در حالی است که فدراسیون فوتبال هزینه سفر تیم آفریقایی 
به تهران را داده است و آنها در حال حاضر در هتل المپیک به سر 

می برند.

نامه فیفا؛ سیرالئون حق بازی جلوی ایران را ندارد! 

ایران قربانی دعواها در فدراسیون 
سیرالئون

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران گفت: بازیکنان مراکشی خوبی را می بینم که بسیار قدرتمند و تنومند هستند. باید از تیم 
ملی ایران حمایت شود تا در جام جهانی نتیجه بگیریم. 

رامین رضاییان درباره آخرین وضعیت خود گفت: بعد از اینکه از بلژیک به ایران رسیدم در مرکز پک حاضر شدم تا 
تمرینات خودم را در اینجا انجام بدهم. نکته ای که برای من خیلی جالب توجه بود به تغییراتی برمی گشت که در پک 
ایجاد شده است. امکاناتی که به این مرکز اضافه شده بسیار عالی و حرفه ای است و کمک زیادی به آماده سازی بازیکنان 
می کند. باید از فدراسیون فوتبال و سرمربی تیم ملی که به عنوان نفر اول کادر فنی چنین امکاناتی را در اختیار تیم ملی 

و بازیکنان قراردادند تشکر  کنم..
وی با اشاره به امکاناتی که در تیم ها و باشگاه های اروپایی برای بازیکنان فراهم است، اظهار کرد: درباره همه کشورهای 
اروپایی نمی توانم صحبت کنم چون آنجا را از نزدیک ندیده ام اما آنچه در پک برای بازیکنان تیم ملی فراهم شده، با آنچه 
در بیشتر باشگاه های بلژیکی وجود دارد برابری می کند و حتی می شود گفت این امکانات بهتر هم هست. من از امکانات 
باشگاه بروژ به عنوان تیم نخست بلژیک خبر ندارم اما می توانم این را با اطمینان بگویم امکاناتی که برای تیم ملی در پک 
فراهم شده از اکثر باشگاه های بلژیکی بهتر است. فکر می کنم این امکانات تماما آن چیزی است که بیشتر باشگاه های 
اروپایی دارند و پایه و اساس آماده سازی تیم هاست. مطمئن باشید این امکانات برای تیم ملی و آینده فوتبال ایران بسیار 

خوب و کاربردی خواهد بود و ما هم می توانیم با استفاده از این امکانات بهتر آماده حضور در جام جهانی شویم. 
رضاییان همچنین به کادر فنی و پزشکی تیم ملی اشاره کرد و گفت: من به عنوان یک بازیکن وظیفه دارم که از کادر 
تیم ملی شامل اعضای فنی و تیم پزشکی و ماسورها تشکر کنم که خیلی برای بازیکنان زحمت می کشند. در تیم های 
ملی دنیا وقتی بازیکنی در باشگاهش مصدوم می شود، نیاز نیست که بازیکن به تیم ملی بیاید و امکانات تیم های باشگاهی 
به آنها اجازه می دهد که بازیکن مصدوم را درمان کنند. اما در ایران به دلیل اینکه تیم های باشگاهی امکانات کامل را در 

اختیار ندارند، بازیکنان مصدوم می توانند با استفاده از امکاناتی که برای تیم ملی فراهم شده طول درمان کمتری را پشت 
سر بگذارند و این هم به سود بازیکن است و هم به سود باشگاه. خیلی ها از دور می بینند و قضاوت می کنند اما اگر از داخل 
کار را نگاه کنند متوجه زحمتی که کادر تیم ملی می کشد، می شوند. طبیعی است که ما کنار یکدیگر می توانیم تیم شویم.

او درباره رقبای ایران در جام جهانی با اشاره به تیم ملی مراکش گفت: مراکش بازیکنان خیلی خوبی دارد. در همین 
فصل گذشته خیلی از بازیکنان مراکشی در لیگ بلژیک بازی می کردند؛ بازیکنانی قدرتمند و تنومند. من بازی های تیم 
مراکش با بازیکنان داخلی اش را در جام ملتهای آفریقای اخیر تماشا کردم و با خودم گفتم وقتی اینها تیم دوم مراکش 
هستند، حتما تیم نخست مراکش با بازیکنانی که در بهترین لیگهای اروپایی بازی می کنند بسیار قدرتمندتر است. این 
نشان می دهد که ما در بازی اول اصلا کار آسانی نداریم. باید خیلی کار کنیم تا بتوانیم نمایش خوب و قدرتمندی را در 

روسیه از خود ارائه کنیم. 
هیچ بی نظمی در تیم ملی ندیدم 

رضاییان با بیان اینکه باید از تیم ملی و کادرش حمایت کرد، گفت: هفت سال به این کادر اعتماد شده و این اعتماد هم 
ثمربخش بوده. امیدوارم این اعتماد کماکان ادامه دار باشد و بتوانیم تیم قدرتمندی را راهی جام جهانی کنیم. این همان 
تیم ملی است، که همه می گویند دوستش داریم. بنابراین الان وقت حمایت از تیم ملی به عنوان تیم برتر آسیاست تا به 

امید خدا بتواند در جام جهانی هم عملکرد مناسبی از خود ارائه کند. 
مدافع ملی پوش کشورمان با اشاره به نظم موجود در تیم ملی گفت: ما در این چند سال تیم بسیار منظمی داشته ایم 
و کسی به خودش اجازه نداده که در این تیم بی انضباطی به وجود بیاورد. من خودم در این چند سال هیچ بی نظمی 
در تیم ملی ندیدم اما بر عکسش در تیم های باشگاهی یا حتی در بلژیک دیده ام و این باعث افتخار است که چنین تیم 

منظم و یکدستی داریم.

رامین رضاییان: امکانات باشگاه های ایران ضعیف است
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7عامل محرک آلرژی در فصل بهار
نیش حشرات می تواند باعث تورم و قرمزی شود که معمولا هم حدود یک هفته یا بیشتر ادامه 
پیدا می کند. احتمال مواجه شدن با ناراحتی معده، خستگی و همچنین تب نیز وجود دارد. در 
موارد نادر، نیش حشرات به شکل گیری واکنش هایی منجر می شود که سلامتی افراد را به خطر 

می اندازند و با اصطلاح آنافیلاکسی شناخته می شوند.
اگر شدیدا به آلرژی مبتلا هستید، باید در این مواقع از داروهایی به نام اپی نفرین استفاده کنید.

۱. فعالیت بیش از حد سیستم ایمنی : بسیاری از عوامل می توانند واکنش های آلرژیک را 
تحریک کنند. این واکنش ها وقتی اتفاق می افتند که قوای دفاعی بدن به عناصری حمله می کند 
که معمولا بی خطر و بی ضرر هستند، مانند گرده ها، شور بدن حیوانات خانگی یا مواد غذایی. 
واکنش های مورد نظر می توانند طیف وسیعی از حالت ها را شامل شوند؛ از واکنش های خفیف 

و موقتی تا واکنش های خطرناک. 
۲. گرده ها: گرده ها از گیاهانی مانند چمن ها، درختان و علف های هرز وارد بدن ما می شوند 
و می توانند تب یونجه یا آلرژی فصلی را تحریک کنند. بنابراین، ممکن است که شما با عطسه 
و آبریزش بینی یا خارش بینی و آبریزش چشم ها مواجه شوید. این حالت ها معمولا با کمک 
داروهای بدون نسخه یا در صورت نیاز داروهای تجویزی و واکسن های آلرژی درمان می شوند. 
برای کمک به پیشگیری از ایجاد این علائم، شما باید در روزهای اوج گرده افشانی در خانه بمانید، 

پنجره ها را ببندید و از دستگاه های تهویه هوا برای تصفیه هوای داخل خانه کمک بگیرید. 
۳. مسائل مربوط به حیوانات خانگی: تردیدی نیست که شما به حیوان خانگی خودتان 
علاقه دارید، اما اگر به آلرژی مبتلا باشید، احتمالا به پروتئین های درون بزاق این حیوانات یا 
ترشحات غدد چربی شان واکنش آلرژیک نشان خواهید داد. متخصصان می گویند که معمولا 
۲ سال طول می کشد تا این روند شروع شود. با این  حال، شما هنوز هم می توانید با حیوان 
خانگی خودتان زندگی راحتی داشته باشید. درواقع، شما نباید حیوانات خانگی را به اتاق خواب 
راه بدهید و همچنین باید از فرش های قابل شست وشو برای پوشش کف خانه استفاده کنید. در 
ضمن، این حیوانات باید به طور منظم حمام کنند. استفاده از واکسن های آلرژی و دستگاه های 

دارای فیلتر HEPA نیز برای شما لازم است. 
۴. نیش حشرات: نیش حشرات می تواند باعث تورم و قرمزی شود که معمولا هم حدود یک 
هفته یا بیشتر ادامه پیدا می کند. احتمال مواجه شدن با ناراحتی معده، خستگی و همچنین 
تب نیز وجود دارد. در موارد نادر، نیش حشرات به شکل گیری واکنش هایی منجر می شود 
که سلامتی افراد را به خطر می اندازند و با اصطلاح آنافیلاکسی شناخته می شوند. اگر شدیدا 
به آلرژی مبتلا هستید، باید در این مواقع از داروهایی به نام اپی نفرین استفاده کنید. پزشک 
می تواند این داروها یا داروهای تزریقی دیگر را برای پیشگیری از این واکنش ها برای شما در 

نظر بگیرد. 
۵. مواد غذایی : شیر، تخم مرغ، صدف و مغزهای خام، همگی از مهم ترین مواد غذایی ای 
هستند که باعث آلرژی می شوند. گندم، سویا و ماهی را هم نباید فراموش کرد. اگر از غذاهایی 
استفاده کنید که نسبت به آن ها آلرژی دارید،  تنفس تان دچار اختلال می شود و بدن تان کهیر 
می زند. همچنین، مشکلاتی مانند حالت تهوع، اسهال و تورم در اطراف دهان را تجربه می کنید. 
اگر واکنش شما شدید باشد، به مداخله پزشکی فوری نیاز پیدا خواهید کرد. اگر پزشک، استفاده 

از اپی نفرین را در این مواقع برای شما تجویز کرده است، سریعا باید این کار را انجام بدهید. 
۶. لاتکس : لاتکس، نوعی ماده اولیه است که در تولید دستکش ها، کاندوم ها و بعضی از 
دستگاه های پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد، ولی می تواند به واکنش های آلرژی مختلف 
منجر شود. این واکنش ها می توانند خارش و قرمزی پوست باشند،  اما شانس ابتلا به آنافیلاکسی 
همراه با اختلال در تنفس هم وجود دارد. علائم دیگر می توانند شامل چنین مواردی باشند: 
بثورات پوستی، کهیر، تحریک پذیری چشم ها، آبریزش بینی و خارش بینی، عطسه و خس خس 

سینه. 
۷. داروها: پنی سیلین،  آسپیرین و بعضی از داروهای دیگر می توانند باعث به  وجود آمدن 
علائمی مانند کهیر، خارش چشم و تورم در صورت، دهان و گلو شوند. اگر به این داروها آلرژی 
دارید، بهترین کار این است که هیچ وقت از آن ها استفاده نکنید. پزشکان می توانند داروهای 
جایگزین را برای شما تجویز کنند یا درمان هایی را برای شما در نظر بگیرند که مصرف این 

داروها به شما آسیبی نرساند.

6کاری که چربی خون را بالا می برند!
دقیقا مانند چربی ها، قندها، مخصوصا فروکتوز در تولید تری گلیسیرید موثر هستند. به همین 
دلیل مصرف هله هوله ها، که پر از شکر و چربی هستند، یکی از دلایل اصلی افزایش تری گلیسیرید 
یا چربی در خون هستند. به همین ترتیب، مصرف الکل مخصوصا اگر به مقدار زیاد و مدت 
طولانی باشد، باعث افزایش تری گلیسیرید می شود، چون الکل نیز در کبد به تری گلیسیرید 
تبدیل می شود. نتیجه آخرین آزمایش خون شما حاکی از آن است که میزان تری گلیسیرید 
افزایش یافته است؟ به چه دلیل؟ به خاطر اشتباهات تغذیه ای و یا به خاطر داروهایی که مصرف 
می کنید؟ تری گلیسیرید نوعی چربی است مانند روغن، کره و حتی سوخت های گیاهی که در 
خون در حال گردش است. تری گلیسیرید، هم بر اثر تغذیه و هم توسط کبد، روده و بافت چربی 
تولید می شود. در واقع، ماهیچه ها برای فراهم کردن انرژی مورد نیاز، تری گلیسیرید را مصرف 
می کنند و به علاوه، تری گلیسیرید، در بافت های چربی برای مصارف آینده ذخیره می شود و یا 
در کبد به لیپید تبدیل می شود. مقدار طبیعی تری گلیسیرید در خون برای افراد مختلف بین 
۰.۷ تا ۱.۵ گرم در هر لیتر است. بیشتر از این مقدار، تری گلیسیرید بالا تلقی می شود و فرد را 

در معرض خطر بیماری های قلبی و عروقی قرار می دهد.
۱- مصرف بیش از اندازه موادغذایی چرب: کره، روغن، شیرینی جات، پنیر...، غذاهای 
چرب، باعث افزایش ناگهانی تری گلیسیرید خون می شوند. جالب است بدانید که، بعد از اینکه 
شما غذا می خورید مقدار تری گلیسیرید در خون افزایش می یابد و مدتی زمان لازم است تا 
در بدن استفاده شود. مثلا فردی که در حالت ناشتا ۱.۵ گرم تری گلیسیرید در هر لیتر دارد، 
حدود ۴ ساعت بعد از صرف غذا، این مقدار به ۳ گرم می رسد و مقدار تری گلیسیرید خون، هم 
در حالت ناشتا و هم پس از صرف غذا، شاخص خوبی برای بیماری های قلبی و عروقی است. 

۲- مصرف "کورتیکویید"ها: بعضی از داروها، میزان تری گلیسیرید در خون را تحت تاثیر 
قرار می دهند، به خصوص آنهایی که به صورت مداوم مصرف می شوند، از جمله قرص های 
جلوگیری از بارداری که حاوی استروژن هستند و یا برخی از داروهای بیماری های کمتر شایع، 

مانند داروهای بیماری ایدز.
۳- مصرف زیاد قند و شیرینی جات: دقیقا مانند چربی ها، قندها، مخصوصا فروکتوز در 
تولید تری گلیسیرید موثر هستند. به همین دلیل مصرف هله هوله ها، که پر از شکر و چربی 
هستند، یکی از دلایل اصلی افزایش تری گلیسیرید یا چربی در خون هستند. به همین ترتیب، 
مصرف الکل مخصوصا اگر به مقدار زیاد و مدت طولانی باشد، باعث افزایش تری گلیسیرید 

می شود، چون الکل نیز در کبد به تری گلیسیرید تبدیل می شود.
۴- اضافه وزن: اضافه وزن و چاقی عوامل مهمی در ایجاد خطر افزایش تری گلیسیرید 
هستند. به عقیده متخصصان کسانی که دارای چاقی در ناحیه شکمی هستند، وضعیتی شبیه 
به مقدمه بیماری دیابت ناشی از چاقی، دارند و به این ترتیب تری گلیسیرید آنها افزایش می یابد. 

چاقی در سایر نقاط بدن مانند باسن و ران ها، لزوما باعث افزایش تری گلیسیرید نمی شود.
۵- تری گلیسیرید بالا علامت برخی بیماری های جدی: بالا بودن تری گلیسیرید 
ممکن است علامت برخی بیماری های مزمن مانند نارسایی های کلیوی و یا دیابت باشد. برخی 
بیماری های ژنتیکی نیز می توانند دلیل افزایش تری گلیسیرید شوند. در واقع بعضی افراد به 
لحاظ ژنتیکی، آنزیم های مربوط به تجزیه تری گلیسیرید در بدنشان عملکرد درستی ندارند 
و مقدار تری گلیسیرید به مقدار ۱۵ تا ۳۰ گرم در لیتر هم افزایش می یابد. البته این بیماری 

بسیار نادر است.
۶- نداشتن ورزش و تحرک بدنی: فقدان فعالیت فیزیکی و تمایل به حالت سکون، عادت 
بسیار نامطلوبی است که باعث افزایش میزان تری گلیسیرید در خون می شود. هرچه بیشتر 
فعالیت داشته باشید، آنزیمی که در عضلات تولید می شود و وظیفه تجزیه تری گلیسیرید را 
دارد، بیشتر فعال می شود. آنزیم ها نوعی از پروتئین ها هستند که واکنش های شیمیایی را در 

بدن فعال کرده و سرعت می دهند.

این خوراکی هاباعث پیری زودرس می شوند
مهم ترین عامل در حفظ سلامت و شادابی پوست، »نوع تغذیه«شماست و اینکه تا چه حد 
از مصرف مواد غذایی مضر پرهیز داریم همچنین »سلامت کبد« و رعایت تدابیر ویژه برای 

جلوگیری از ابتلا به کبد چرب نیز بسیار در حالت، رنگ و سلامت پوست شما مؤثر است.
در ادامه برخی از موادی را که باعث پیری زودرس پوست و ایجاد چین وچروک در پوست 

می شوند بررسی می کنیم:
شکر سفید؛ دلایل متعددی وجود دارند که باعث می شوند رژیم غذایی مملو از شکر، شما را 
پیرتر نشان دهد؛ وقتی که قند اضافی وارد بدن می شود، به کلاژن های پوست وصل شده و آن 
را سفت و غیر قابل انعطاف نشان می دهد و از دست رفتن حالت ارتجاعی پوست جوان باعث 

ایجاد چروک های عمیق در آن شده و پوست را پیرتر نشان می دهد.
چربی های ترانس؛ همانند شکر، چربی های ترانس اضافی نیز پوست را سفت و غیر قابل 
انعطاف می کنند؛ این چربی ها، سرخرگ ها و رگ های خونی کوچک را مسدود و سفت می کنند 

و در نتیجه، پوست، به نظر پیر می رسد.
شیرین کننده های مصنوعی؛ شیرین کننده های مصنوعی مثل آسپارتام با بروز سردرد 
و دردهای مفاصل در ارتباط هستند و می توانند اشتیاق شما را برای خوردن شیرینی جات، 

افزایش دهند.
قهوه؛ قهوه و سایر خوراکی های کافئین دار نیز باعث از دست رفتن آب بدن می شوند و پوست 

را خسته نشان می دهند.
نوشیدنی های گازدار؛ نوشیدنی های گازدار به این دلیل که حاوی مقدار زیادی شکر هستند، 
باعث از دست رفتن آب بدن می شوند؛ این امر باعث خستگی بدن و خسته به نظر رسیدن 

صورت می شود، به جای نوشیدنی های گازدار از آب استفاده کنید.
نوشیدنی های انرژی زا؛ این گونه نوشیدنی ها هشت برابر بیشتر از نوشیدنی های گازدار باعث 
تخریب مینای دندان می شوند و در نتیجه، دندان ها زرد و غیرسالم به نظر می رسند و اثرات 

بسیار مخرب خود را به روی پوست و کبد شما نشان خواهند داد.
کربوهیدراتها؛ مصرف بیش از حد کربوهیدراتها می تواند به تخریب کلاژن و فیبر موجود 

در پوست منجر شود. 
غذاهای سرخ شده؛ غذاهای سرخ شده باعث از بین رفتن کلاژن پوست می شوند و پوست 

را چروکیده و خسته نشان می دهند.

دانه ها سرشار از مواد مغذی هستند که هر کدام 
سهم قابل ملاحظه ای را در سلامت ما ایفا می کنند. 
اسیدهای چرب مفید، فیبر، پروتئین، ویتامین ها 
این  در  موجود  مغذی  مواد  از  قسمتی  املاح  و 

بسته های کوچک مقوی هستند. 
دانه های کنجد

نان  روی  بر  ریز  و  رنگ  قهوه ای  دانه های  این 
همبرگر یا نان های سنتی، فقط برای تزئین نیست. 
دانه های کنجد یکی از غنی ترین دانه هاست. روغن 
به  می توانید  که  است  کنجد، سس خوشمزه ای 
روغن  مفید  چرب  اسیدهای  بیفزایید.  سالادتان 
کنجد باعث کاهش نوع کلسترول نامناسب بدن 
می شود. لازم است بدانید که روغن کنجد به عنوان 
یکی از مواد لازم برای تهیه حمص )غذایی عربی( 
است. دانه های کامل کنجد از نظر میزان فیبر و 
پروتئین سرشارند، ترد هستند و طعم خاص گیاهی 

دارد.
برنج وحشی

نوع  یک  فقط  وحشی  برنج  است!  خارق العاده 
برنج نیست! در واقع نوعی بذر علفی است. میزان 
پروتئین زیادی نسبت به دانه های کامل دیگر دارد 
و آنتی اکسیدان بیشتری نسبت به برنج سفید در 
آن نهفته است. همچنین این نوع دانه ها، فولات، 
منیزیم، فسفر، روی، ویتامین ب ۶، و نیاسین نیز 
پیدا  کرکی  بافت خاص  نیز  پخت  از  بعد  دارند. 
می کند و به صورت گرم می توان آن را با سالاد 

مخلوط کرد.
تخمه کدو

دور  را  ارزشمند  دانه های  این  حال  به  تا  اگر 
می ریخته اید و تجربه تفت دادن آن ها را نداشته اید، 
پیشنهاد می کنیم از این به بعد بیشتر قدر آن ها 
را بدانید. تخمه های کدو به لحاظ میزان منیزیم 
بسیار غنی هستند، منیزیم ماده معدنی است که 

از قلب شما محافظت کرده، به تولید انرژی در بدن 
کمک کرده و ماهیچه ها را قدرتمندتر می کند. از 
این دانه ها برای تزیین سوپ یا سالادتان به همراه 
دانه های غنی دیگر نیز استفاده کنید یا اینکه به 

عنوان میان وعده آن را مصرف کنید.
دانه های انار

یاقوتی  دانه های  انار،  خوشمزه  دانه های 
جواهرمانندی هستند که به صورتی خاص درون 
میوه جای گرفته اند. دانه های انار سرشار از ویتامین 
سی و آنتی اکسیدان هستند. یک فنجان دانه انار 
کمتر از صد و پنجاه کالری دارد لذا آن را به عنوان 
میان وعده ای سالم کاندید خوبی می دانیم. دانه های 
انار را می توان در کنار دانه های غنی و کامل دیگر به 
صورت سالاد مصرف کرد و مزه و رنگ جدیدی را 

به بشقاب غذایتان بیفزایید.
دانه های کینوا

اگر به دنبال منبعی سالم از پروتئین هستید، 
کینوا را برگزینید. این دانه ها را به صورت بسته های 
کوچک در بازار می توانید بیابید. با دانه های کینوا، 
به صورت مخلوط با برنج یا پاستا یا سالاد غذاهای 
جدیدی بیافرینید. کینوآ منبع غنی از پروتئین، 

آهن و فیبر است.
دانه های کتان

از نه هزار سال پیش از میلاد مسیح، انسان ها 
دانه های کتان را به عنوان دانه های حامل سلامتی 
مصرف می کرده اند. اگر شما به قدر کافی ماهی 
مصرف نمی کنید، بهتر است دانه های کتان را به 
رژیم غذایی تان بیفزایید تا به میزان کافی امگا سه 
دریافت کنید، امگا سه، نوعی چربی حیاتی برای 
سلامتی است. در واقع دانه های کتان، بهترین منبع 
این ماده غذایی ضروری محسوب شده و در کنار 
دانه های  می کنند.  وارد  بدن  به  خوبی  فیبر  آن، 
کتان به کاهش فشارخون نیز کمک می کنند. مزه 

دانه های کتان دلپذیر و شبیه آجیل است.
شاه دانه

مصرف شاه دانه، با آن عطر و طعم ملایم و خنثی 
به خوبی با غذاهای طعم دار مناسب بوده و در 
عین حال دانه هایی غنی از پروتئین هستند. میزان 
پروتئین آن بیش از دانه های کتان است. همچنین 
شاه دانه منبعی سرشار از اسیدهای چرب امگا سه 
است. دانه های شاه دانه را به روی سالادتان بپاشید 
یا به همراه غذایتان مصرف کنید. همچنین شاه 
دانه را به صورت پوشش کیک، پنکیک و نان نیز 

می توان به کار برد.
تخمه آفتابگردان

این دانه های منحصر به فرد به همان اندازه که 
خوشمزه اند، مفید هم هستند. یک اونس از آن 
نیمی از میزان نیاز بدن انسان به ویتامین ای را 
چربی های  آفتابگردان  دانه های  می کند.  تأمین 
ترکیب  در  را  آن  می توانید  و  دارد  نیز  مفیدی 
غذاهای گیاهی به کار ببرید و به این شکل عطر و 

مزه بیشتری به غذایتان بدهید.
تخم شربتی )دانه چیا(

دانه های کوچک و ریزی که به نام تخم شربتی 
از  کرده اند؛  طی  را  طولانی  راه  می شناسیم 
گذشته های دور تا به امروز. در دو قاشق غذاخوری 
از این دانه های کوچک ده گرم فیبر نهفته است. 
اسیدهای  پروتئین ها،  از  انواعی  همچنین حاوی 
چرب امگا سه، آنتی اکسیدان ها و نیز مواد معدنی 

همچون آهن، کلسیم، منیزیم، و روی هستند.
آن  است  کافی  است.  ساده  آن  مصرف  طریقه 
را روی سالاد، ماست، یا غذایتان بپاشید. آن ها را 
بخیسانید و مصرف کنید. دستورات غذایی مختلفی 
برای تهیه پودینگ تخم شربتی نیز موجو است که 
با یک جستجوی ساده در اینترنت می توانید آن ها 

را بیابید.

دانه دانه سلامتی!

این 9 دانه را دریابید

 

مدیر پژوهشی پردیس ابوریحان دانشگاه تهران با 
اشاره به دستاوردهای علمی این پردیس گفت: این 
محققان علاوه بر تولید غده های گیاه پرکاربرد ثعلب، 
موفق به طراحی دستگاهی برای درجه بندی گل ها 

شدند.
عادل اسدزاده در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، با اشاره 
به فعالیت های پژوهشی اجرا شده در پردیس ابوریحان 
دانشگاه تهران گفت: یکی از دستاوردهای پژوهشی 
این پردیس طرح "غده زایی درون شیشه ای گیاه ثعلب 
بوده است که از سوی دکتر شیرین دیانتی دیلمی 
استادیار گروه باغبانی پردیس و با همکاری مهندس 

زهره سلطانی اجرایی شد.
از مواد پرکاربرد در  را یکی  ثعلب  وی پودر گیاه 
افزود: در حال  صنایع بهداشتی و غذایی دانست و 
حاضر این گیاه در کشور کشت نمی شود و بیشتر، از 

خارج وارد کشور می شود.
غده های  تولید  برای  تاکنون  داد:  ادامه  اسدزاده 
این گیاه، آن را از گیاه رویش یافته در منابع طبیعی 
جداسازی و جمع آوری می کردند که این روش منجر 

به از بین رفتن کامل گیاه ثعلب می شد.

اینکه  بیان  با  ابوریحان  پردیس  پژوهشی  مدیر 
محققان این طرح در پژوهش های قبلی خود به شیوه 
تولید و تکثیر گیاه ثعلب دست یافته  بودند، اضافه کرد: 
با توجه به اهمیت تولید غده این گیاه، در این طرح به 
بررسی ایجاد روشی کارآمد برای تولید گیاهان غده دار 

کشت بافتی پرداخته شد.
وی با تاکید بر اینکه این محققان به تولید محصول 
گیاهان غده دار ثعلب در شرایط کنترل شده دست 
یافتند، خاطر نشان کرد: در صورت سرمایه گذاری 
و توسعه تکنیک این روش می توان علاوه بر آنکه به 
جلوگیری از برداشت بی رویه گیاه از طبیعت، زمینه ای 
نوین در زمینه تولید این محصول ارزشمند در کشور 

ایجاد کرد.
اسدزاده طرح "دستگاه درجه بندی گل" را از دیگر 
دستاوردهای پردیس ابوریحان دانشگاه تهران عنوان 
کرد که از سوی دکتر غلامرضا چگینی دانشیار گروه 
علیرضا  همکاری  با  و  پردیس  این  کشاورزی  فنی 
سلیمانی پور، دکتر جعفر مساح و دکتر پیام زرافشان 

اجرایی شده است.
وی با اشاره به چالش های دسته بندی گل های زینی 

خاطرنشان کرد: در حال حاضر شیوه های موجود برای 
دسته بندی گل ها وابسته به شخص است که این 
روش نادقیق و زمان بر است از این رو تکنیک های 

ابزاری در این زمینه از ارحجیت برخوردار هستند.
وی اضافه کرد: برای رفع این چالش پروژه دستگاه 
درجه بندی گل )Flower Grading Machine( برای 
شناسایی واریته و درجه بندی خودکار گل های شاخه 

بریده طراحی و شاخته شد.
مدیر پژوهشی پردیس ابوریحان دانشگاه تهران با 
بیان اینکه این دستگاه از دو بخش کلی نرم افزاری و 
سخت افزاری تشکیل شده است، توضیح داد: بخش 
نرم افزاری دستگاه با بهره گیری از تکنیک های پردازش 
تصویر و یادگیری ماشین، وظیفه شناسایی واریته  و 
انتصاب یک درجه کیفی به هر نمونه گل را بر عهده 
دارد. وی اضافه کرد: بخش سخت افزاری این دستگاه 
نیز شامل واحد حمل گل، سامانه بینایی کامپیوتر 
می شود  الکترونیکی  کنترل  و  پنوماتیک  سامانه  و 
که کلیه این واحدها توسط این تیم تحقیقاتی و در 
کارگاه ها و آزمایشگاه ها گروه فنی و کشاورزی پردیس 

ابوریحان دانشگاه تهران ساخته شده است.

ساخت موشکی برای کنترل زباله فضایی ۸ تنیموفقیت محققان در تولید غده های گیاه ثعلب

انگلیس تصمیم دارد با ساخت یک موشک فضایی، ماهواره ۸ تنی از کار افتاده را از مدار 
زمین خارج کند تا با زباله های فضایی دیگر برخورد نکند.

 انگلیس یک موشک هارپون فضایی طراحی کرده تا ماهواره ای قدیمی به اندازه یک 
اتوبوس دوطبقه  را از بین ببرد.

 هارپون نوعی موشک با قابلیت استفاده در تمامی شرایط جوی و رادار فراافق نگر است. 
به هرحال در آزمایش ها این موشک یک متری با سرعت ۵۵ مایل برساعت به سمت پنل 

ماهواره ای با قطر ۳ سانتی متر پرتاب و موفق شد آن را کنترل کند.
شرکت Airbus UK این موشک را طراحی کرده است. این موشک را می توان در دهه 
۲۰۲۰ میلادی روی یک فضاپیما سوار کرد تا ماهواره ۸تنی EnviSat را  کنترل کند. 

فعالیت این ماهواره در ۲۰۱۲میلادی متوقف شد.
پیت استیل یکی از مهندسان سیستم های فضایی در ایرباس می گوید: این موشک پس 
از کنترل ماهواره، آن را از جو  زمین خارج می کند تا در فضا بسوزد. مشکل اینجاست که 

در حال حاضر ارتباط با EnviSat ممکن نیست. 
  ما نمی توانیم آن را کنترل کنیم. بنابراین نمی توان آن را از مسیر زباله های فضایی 
دیگر خارج کرد. احتمال انفجار این ماهواره در صورت برخورد با زباله های دیگر وجود 
دارد. در نتیجه چنین انفجاری یک ابربزرگ به وجود می آید بنابراین باید آن را از مدار 

زمین خارج کرد.

تلسکوپ کپلر برای همیشه خاموش می شود
دانشمندان تخمین می زنند سوخت تلسکوپ فضایی کپلر در ماه های آتی تمام شود و 

فعالیت آن برای همیشه پایان می یابد.
سوخت تلسکوپ فضایی کپلر  در حال اتمام است. به این ترتیب تلسکوپی که تاکنون 
۲۲۴۵ سیاره تایید شده خارج از منظومه شمسی را ردیابی کرده در ماه های آتی خاموش 

خواهد شد.
این درحالی است که کپلر علاوه بر تعدادسیارات گفته شده، ۲۳۴۲ سیاره دیگر نیز رصد 
کرده که هنوز تایید نشده اند. کپلر یکی از مهمترین ابزارهای ستاره شناسی در خدمت 

انسان برای رصد آسمان به حساب می آید.
چارلی سوبک یکی از مهندسان سیستم ماموریت تلسکوپ فضایی کپلر می گوید: 
براساس تخمین های ما سوخت این تلسکوپ  در ماه های آتی تمام می شود  اما قبلا 
عملکرد این ابزار ما را شگفت زده کرده است. به همین دلیل ما خود را برای پایان عملیات 
ها آماده کرده ایم. اما تا زمانیکه سوخت تلسکوپ تمام نشود همچنان به فعالیت ادامه 

می دهیم.

اقدام اپل برای کنترل اعتیاد کودکان به آیفون
اپل یک صفحه وب طراحی کرده که به والدین آموزش می دهد میزان استفاده 

فرزندانشان از آیفون را مدیریت کنند.
اپل در واکنش به  شکایت سرمایه گذارانش درباره خطر اعتیاد کودکان به آیفون، یک وب 
سایت راه اندازی کرده که به والدین روش هایی را آموزش می دهد تا استفاده فرزندانشان 
از گجت ها را مدیریت کنند. درهمین راستا صفحه Families  مجموعه ای از گزینه های 

انتخابی را برای والدین فراهم می کند.
به عنوان مثال این صفحه به والدین نشان می دهد چگونه خریدهای اینترنتی فرزندان 
با گوشی های آیفون را کنترل کنند، موقعیت مکانی فرزندان را رصد کنند و به نوجوانان 

اجازه ندهند هنگام رانندگی از موبایل استفاده کنند.
طی ماه های گذشته برخی از سرمایه گذاران اپل این شرکت را متهم کردند هیچ اقدامی 

برای اجتناب از اعتیاد کودکان به موبایل هایشان انجام نمی دهد.

دانشمندان دانشگاه "ام آی تی"، تراشه ای ابداع کرده اند که می تواند تا ۱۰ اندام 
انسانی را در خود ذخیره کند.

 دانشمندان دانشگاه "ام آی تی" )MIT(، ابزاری ابداع کرده اند که شاید تحولی 
در روش آزمایش دارو در آینده ایجاد کند.

این ابزار که تراشه ای به ابعاد یک کاغذ است، می تواند تا ۱۰ اندام انسانی 
مصنوعی را در خود جای دهد.

تفاوت بارز این ابزار جدید با دیگر ابزار از این دست، شبیه سازی چگونگی تاثیر 
دارو بر چندین اندام بدن است.

انواع  ریزسیال شناسی،  پلت فرم های  ام آی تی،  دانشگاه  دانشمندان  گفته  به 
ابزار جای می دهند و سپس، برای  این  انسانی را در  از سلول های  گوناگونی 

شبیه سازی جریان خون، مایعی را میان آنها جاری می کنند.
این اندام ها از توده های پلاستیکی ساخته شده اند که شامل محفظه هایی برای 
جایگزینی یک "سیستم میکروفیزیولوژیکی" )MPS( هستند و محفظه های 
گوناگونی دارند که امکان جریان مایع را فراهم می کنند تا سیستم گردش خون، 

شبیه سازی شود.
هم چنین، این ابزار، علاوه بر پمپ آبی که زیر این پلت فرم قرار گرفته، یک منبع 

آب دارد که تبخیر را محدود و رطوبت را حفظ می کند.
آخرین نسخه این ابزار می تواند سلول های ۱۰ اندام گوناگون از جمله کبد، ریه، 

روده، مغز، قلب، پانکراس، کلیه، پوست و ماهیچه اسکلتی را ترکیب کند.
با وجود این ابزار، دانشمندان قادر هستند علاوه بر پخش دارو، جریان تبادل 

مولکولی را به دقت کنترل کنند.
این تراشه، قابل استفاده مجدد است و در بررسی دانشگاه ام آی تی، تا چهار هفته 
ثابت بود. "لیندا گریفیث" )Linda Griffith(، از نویسندگان این پژوهش گفت: 
یکی از مزیت های این پلت فرم این است که ما می توانیم آن را در مقیاس بالا و 

پایین قرار دهیم و به آن شکل های متفاوتی ببخشیم.

مرکز طراحی صنعتی شرکت میتسوبیشی الکتریک
Mitsubishi Electric Corp فناوری برای نشان دادن 
-LED تصاویر متحرک در سطح جاده با استفاده از

های جاسازی شده در بدنه خودرو ارائه کرده است.

تصاویر متحرک در سطح جاده برای اطلاع دادن 
به عابران پیاده و وسایل نقلیه دیگر در مورد چگونگی 

حرکت وسیله نقلیه بعدی در نظر گرفته می شود.
شرکت میتسوبیشی الکتریک زمان زیادی است که 

در حال ساخت فناوری برای ارائه تصاویر در سطح 
جاده با استفاده از LED ها است. این شرکت در ماه 
 Tokyo Motor اکتبر در چهل و پنجمین نمایشگاه
Show  این فناوری را در معرض نمایش گذاشته 
است.در گذشته نیز میتسوبیشی الکتریک در سطح 
جاده تصاویر متحرکی برای اعلان به عابران پیاده و 
وسایل نقلیه دیگر برای حرکت خودروها ارائه کرده 
است.به عنوان مثال در گذشته زمانی که یک خودرو 
عبور می کرد تصویری از یک فلش به سمت عقب 
به نمایش گذاشته و سپس تصویر به تدریج از کنار 
خودرو مانند یک انیمیشن نمایش داده می شد. این 
روش در جاده های برفی تاثیر قابل توجهی دارد.در این 
سیستم باز شدن درب نیز نمایش داده می شود. علاوه 
بر این برای عابر پیاده به جز تصویر، صدا نیز با استفاده 

از حسگرها هشدار داده می شود.

تراشه ای که می تواند اندام های مصنوعی بدن را در خود ذخیره کند

حرکت تصاویر در جاده برای اطلاع عابران پیاده و وسایل نقلیه دیگر

ترفندهای  برای کاهش کلسترول و تری گلیسیرید 
کلسترول نقشی کلیدی در بدن انسان ایفا می کند. این ماده برای غشاهای سلولی اهمیت 
دارد، یک پیش ساز برای هورمون های استروئیدی و جنسی است، در تولید ویتامین D و 
اسیدهای صفراوی نقش دارد و همچنین به عملکرد مغز و حفظ سلامت سیستم عصبی 

کمک می کند.
اگر برای بررسی سلامت بدن خود به پزشک مراجعه کنید، آزمایش و بررسی سطوح 
کلسترول کلی، تری گلیسیرید، کلسترول خوب )HDL( و کلسترول بد )LDL( از اقدامات 
رایج محسوب می شود. سطوح بالای کلسترول کلی، تری گلیسیرید و کلسترول بد در بلند 
مدت خطر بیماری قلبی را افزایش می دهد. اما کلسترول خوب برای بدن، به ویژه برای 
حفظ سلامت قلبی عروقی، ضروری است. کلسترول خوب وظیفه انتقال کلسترول بد و 
پلاک های تشکیل شده در شریان ها به کبد برای تجزیه آنها را بر عهده دارد. اگر نیازی 
به مصرف دارو نباشد، با رعایت برخی نکات غذایی می توانید بر سطوح تری گلیسیرید و 

کلسترول نظارت داشته باشید که عاملی مهم در حفظ سلامت بدن محسوب می شود.
مصرف چربی های امگا-۳ را افزایش دهید

از بهترین منابع برای اسیدهای چرب امگا-۳ می توان به ماهی سالمون، غذای دریایی، 
دانه های چیا، بذر کتان، و گردو اشاره کرد. طی یک مطالعه شرکت کنندگان دو بار در 
هفته ملزم به مصرف ماهی سالمون آتلانتیک در حجم های مختلف - ۳ اونس، ۶.۴ اونس، 
یا ۹.۵ اونس - شدند. پژوهشگران دریافتند که سطوح کلسترول خوب در این شرکت 
کنندگان افزایش یافته و در مقابل سطوح تری گلیسیرید کاهش قابل توجهی داشته است. 
در شرایطی که سطوح کلسترول بد تقریبا بدون تغییر باقی مانده بود، اما ذرات بزرگ تری 
از این ماده وجود داشتند که نکته مثبتی محسوب می شود، زیرا ذرات کوچک کلسترول 

بد به راحتی اکسید شده و می توانند خطر بیماری قلبی و سکته مغزی را افزایش دهند.
مصرف فیتواسترول ها را افزایش دهید

برخی مطالعات نشان داده اند که مصرف روزانه دو گرم از فیتواسترول ها )به نام استرول 
های گیاهی نیز شناخته می شوند( می تواند به طور موثر سطوح کلسترول بد را تا ۱۰ 
درصد و تری گلیسیرید را تا ۲۸ درصد کاهش دهد، به ویژه اگر دارای سطوح بالای تری 
گلیسیرید باشید. فیتو استرول ها در روغن های گیاهی و غلات صبحانه یافت می شوند 
و اغلب به مارگارین ها و دیگر محصولات مصرفی نیز افزوده می شوند. اما بهترین منابع 
برای مصرف و دریافت فیتواسترول ها شامل مغزها و دانه های خوراکی به همراه میوه ها 

و سبزیجات تازه می شوند.
مصرف فیبر غذایی را افزایش دهید

فیبر غذایی از سه طریق به کاهش سطوح تری گلیسیرید کمک می کند:
- کاهش جذب نمک صفراوی در روده کوچک که به استفاده کبد از کلسترول موجود 

برای تولید اسیدهای صفراوی منجر می شود و در نتیجه کلسترول بد کاهش می یابد.
- فیبرهای غذایی چسبناک که در منابعی مانند مارچوبه، جوانه بروکسل و حبوبات یافت 
می شوند، آهنگ جذب قند/گلوکز را کند می سازند. این شرایط کاهش غلظت انسولین را 

موجب می شود که در نتیجه آن سنتز کلسترول توسط کبد کاهش می یابد.
- تخمیر فیبر غذایی در روده بزرگ به تولید اسیدهای چرب زنجیره کوتاه منتج می شود 
که سنتز کلسترول توسط کبد را کاهش می دهد. فیبر در طیف گسترده ای از مواد غذایی 
گیاهی یافت می شود و انسان برای بهره مندی از فواید آن به هر دو نوع محلول و نامحلول 
نیاز دارد. از منابع فیبر محلول می توان به کنگر فرنگی، مارچوبه، کدو زمستانی، جوانه 
بروکسل، بروکلی، پیاز، هویج، لوبیاها، حبوبات، بلوبری، و مغزهای خوراکی اشاره کرد. از 
منابع فیبر نامحلول نیز می توان به اسفناج، جوانه بروکسل، بروکلی، کدو زمستانی، سبوس، 

بذر کتان و میوه ها و سبزیجات دیگر اشاره کرد.
میزان مصرف روزانه فیبر شما باید حداقل ۲۵ تا ۳۵ گرم باشد.

میان وعده های آجیلی بخورید
مطالعه ای جدید در دانشگاه ایالتی پن نشان داده است که افزودن بادام به رژیم غذایی 
می تواند به بهبود سطوح کلسترول خوب و فعالیت موثرتر آن در بدن کمک کند. در این 
مطالعه ۴۸ مرد و زن که سطوح کلسترول بد در آنها بالا بود، حضور داشتند. طی بازه زمانی 
۱۲ هفته ای مطالعه، تمام شرکت کنندگان دو رژیم غذایی مختلف را دنبال کردند. همگی 
آنها به مدت شش هفته در قالب میان وعده بادام مصرف می کردند و برای شش هفته بعد 

مافین موز مصرف کردند. 
اندازه گیری سطوح کلسترول خوب در شرکت کنندگان نشان داد طی شش هفته 
مصرف بادام نه تنها سطوح کلسترول خوب افزایش داشته است، بلکه اندازه ذرات کلسترول 
خوب نیز بزرگ تر بوده است. اندازه بزرگ تر این ذرات به معنای آن است که توانایی جمع 

آوری کلسترول اضافه بیشتری را در بدن دارند.



بافعالیت ۲ هزار تن از کارکنان هشت سازمان  صورت گرفت

آغاز طرح انتظامی ترافیکی نوروز 97 در قم 

اجتماعی6

شهردار اصفهان  خبرداد

اجرای 500 برنامه متنوع  فرهنگی، هنری و 
ورزشی درایام نوروز 

شهردار اصفهان با بیان اینکه در طول ایام نوروز ۵۰۰ برنامه متنوع  فرهنگی، هنری و 
ورزشی در ۲۶ نقطه شهر اجرا می شود،  تاکید کرد: ستاد تسهیلات سفر شهر از ۲۷/ 
اسفند فعالیت خود را طی آیینی با عنوان آوای میزبانی در سه بخش، فرهنگی، ورزشی و 
اجتماعی، آغاز می کند قدرت الله نوروزی در نشست خبری پایان سال ۹۶ که در محل خانه 
مشروطیت اصفهان برگزار شد با بیان اینکه وعده تکمیل خط یک قطار شهری اصفهان تا 
پایان سال ۹۷ محقق شده است، گفت: خوشحالیم که توانستیم به وعده نخست خود عمل 
کنیم.  وی با اشاره به تلاش های شبانه روزی مدیران و کارگران مترو اظهار داشت: قطار 
شهری اصفهان توسط مردانی تکمیل شد که خالصانه و در سه شیفت کاری فعالیت کردند و 
منجر به نتیجه ای شدند که در چهار سال گذشته مترو به آن نرسیده بود.  وی ادامه داد: آنچه 
در این چهار ماه صورت گرفته است، نتیجه ای بود که در چهار سال گذشته متروی اصفهان 
به خود ندیده و همین موضوع سبب شد ما بر آنچه که پیش از این پیرامون عملکرد مدیران 
و کارگران مترو بیان کردیم، پایبند باشیم؛ قطار شهری اصفهان با تغییر روش، روزهایی را به 
خود می بیند که در چهار سال گذشته ندیده است.  شهردار اصفهان تصریح کرد: تکمیل 
ایستگاه های کلیدی امام حسین )ع( و انقلاب و کاهش سر فاصله زمانی حرکت قطار شهری 
از نیم ساعت به پانزده دقیقه مصداقی از فعالیت های مهم مدیریت شهری برای قطار شهری 
اصفهان در دوره مدیریت شهری جدید است. نوروزی به زمان بهره برداری کامل از خط قطار 
شهری اصفهان اشاره کرد و گفت: با توجه به اینکه در ایام پایانی سال امکان بهره برداری از فاز 
سوم خط یک قطار شهری با حضور یکی از شخصیت های کشوری وجود ندارد به طور قطع 
خط یک مترو بعد از ایام نوروز با حضور یکی از مسئولان کشوری و طی یک مراسم رسمی 
افتتاح خواهد شد.   وی افزود: با وجود اینکه مراسم افتتاحیه خط سوم قطار شهری به بعد از 
ایام نوروز موکول شده است، روز یکشنبه هفته  آینده مسافران قطار شهری در ایستگاه امام 
حسین)ع( می توانند از ضلع شرقی این ایستگاه در ابتدای خیابان سپاه سوار و پیاده شوند؛ 
سایر ورودی ها نیز در دست مذاکره برای آزادسازی بوده که امیدواریم در آینده نه چندان 
دور تکمیل شود.   شهردار اصفهان افزایش استفاده کنندگان از قطار شهری در اصفهان را 
یکی دیگر از فعالیت های صورت گرفته در دوره مدیریت شهری جدید عنوان کرد و افزود: 
در ابتدای حضور تیم مدیریت شهری جدید اصفهان ۱۸ هزار نفر در روز از مترو استفاده 
می کردند که خوشبختانه در شرایط فعلی این آمار به بیش از ۳۰ هزار نفر افزایش یافته است. 
وی تاکید کرد: شب ها زیر زمین ولوله ای از کار و تلاش برپاست و شهروندان اصفهانی 
می توانند نمود عینی آن را با مراجعه به ایستگاه های قطار شهری ببینند و از نزدیک اقدامات 

سازنده مردان این شهر را مشاهده کنند.
مشاوران شهرداری هزینه محسوب نمی شوند

شهردار اصفهان مشاوران را سرمایه های شهر برای توسعه شهری عنوان کرد و ادامه داد: 
مشاوران شهرداری هزینه محسوب نمی شوند بلکه سرمایه مهمی برای آبادانی شهر هستند؛ 
مشاوران مدیریت شهری همان افرادی هستند که کمك کردند تا درصد تحقق بودجه از ۳۰ 
به ۸۰  برسد از همین رو این افراد سرمایه های شهر به شمار می روند. وی همچنین تأکید 
کرد: تعداد مشاوران شهردار در این دوره به نسبت گذشته کمتر است. شهردار اصفهان انضباط 
مالی و اداری را یکی دیگر از برنامه های شهرداری دانست و گفت: انضباط مالی و اداری اولویت 
مهمی است که مجموعه مدیریت شهری در راستای مبارزه با فساد و شفافیت سازی از تمام 
ظرفیت های خود برای شناسایی افراد خاطی در شهرداری استفاده کرده است. وی با اشاره 
به موضوع متکدیان سطح شهر، گفت: این متکدیان اصفهانی نیستند و وظیفه شهرداری 
جلوگیری از کار آنهاست. در این راستا شورا مصوبه ای مبنی بر تخصیص ۵ میلیاردتومان برای 
ساخت مکان و ساماندهی این متکدیان در نظر گرفته است.  قدرت الله نوروزی در خصوص 
بکارگیری نیروی جوان در مدیریت جدید شهری ، بیان کرد: متوسط سن نیروهای جوان در 
دوره مدیریت جدید شهری از متوسط سن نیروهای گذشته پایین تر است. به طوری که در 
حال حاضر مدیریت جدید شهری در صدد تشکیل شورایی برای  بکارگیری جوانان  و استفاده 
از نظرات و پیشنهادات آنها است.  شهردار اصفهان گردشگری را  از اولویت های شهرداری 
برشمرد و عنوان کرد: گردشگری در صورتیکه به معنای واقعی تحقق پیدا کند اقتصاد شهری 
رونق می یابد؛ البته شهر اصفهان برای رونق گردشگری از وجود زیرساخت هایی مانند هتل 
بی بهره است و پیشنهاد ما به تمام سرمایه گذارانی که به شهر اصفهان می آیند ساخت هتل 
است. در این راستا برای رونق گردشگری به طور ویژه برای نوروز امسال نیز اقداماتی صورت 
گرفته است. وی  از راه اندازی سایتی برای مسافران  در نوروز ۹۷ خبرداد و افزود:  از طریق 
این سایت  مسافران  می توانند هتل خود را رزرو کنند. البته این طرح در دنیا رواج دارد؛ اما 
در ایران برای نخستین بار در اصفهان راه اندازی شده است. نوروزی با بیان این که سازمان 
فاوا  در نوروز ۹۷ نقاط گردشگر پذیر شهر را به اینترنت شهری تجهیز می کند ادامه داد: بر 
همین اساس مکان هایی همچون ورودی های شهر و میدان امام)ره( به این امکانات تجهیز 
شده اند. وی با بیان اینکه در طول ایام نوروز ۵۰۰ برنامه متنوع  فرهنگی، هنری و ورزشی در 
۲۶ نقطه شهر اجرا می شود،  تاکید کرد: ستاد تسهیلات سفر شهر از ۲۷ اسفند فعالیت خود 
را طی آیینی با عنوان آوای میزبانی در سه بخش، فرهنگی، ورزشی و اجتماعی، آغاز می کند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

اعتراف کیف زن حرفه ای به 22 فقره سرقت 
جانشین فرماندهی انتظامی استان، گفت: با تلاش مأموران فرماندهی انتظامی معصومیه 
یک کیف زن حرفه ای در حرم مطهر حضرت معصومه)س( شناسایی و پس از دستگیری 
به ۲۲ فقره سرقت اعتراف کرد.   سرهنگ صیاد درویشی  اظهارداشت:در پی وقوع چندین 
فقره سرقت کیف زنی در حرم مطهر حضرت معصومه)س(در قسمت خواهران، مأموران 
فرماندهی انتظامی معصومیه موفق به شناسایی و دستگیری سارق شدند. وی با بیان این که 
متهمه اهل و ساکن یکی از استان های غربی کشور است، افزود: با انتقال وی به پلیس آگاهی 
استان در تحقیقات به ۲۲ فقره سرقت اعتراف کرد.جانشین فرماندهی انتظامی استان قم در 
ادامه از تلاش برای شناسایی مالباختگان این پرونده خبر داد و گفت: نهایتاً نامبرده به انضمام 
پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. سرهنگ درویشی 
در خاتمه با اشاره به شلوغی مراکز خرید و همچنین اماکن عمومی در روزهای منتهی به آخر 
سال، توصیه کرد: بانوان در صورت حضور در اماکن شلوغ و پرازدحام از آوردن طلا و پول و 
همچنین اسناد و مدارک خودداری و حتی المقدور در دید افراد معلوم الحال قرار ندهند و در 

مواجهه با افراد مشکوک سریعاً به مأموران مستقر در آن مرکز اطلاع دهند.

رئیس پلیس راهور قم:

سردرگمی زائران در مرکز شهر ترافیک را 
افزایش می دهد

رئیس پلیس راهور قم گفت: سردرگمی زائران در نقاط مرکزی شهر ترافیک را افزایش 
می دهد اما امیدواریم با استفاده از تابلوهای راهنمای مسیر و معرفی نقاط مهم استان به زائران 
بتوانیم نسبت به سال گذشته وضعیت ترافیکی مطلوب تری داشته باشیم. احمد پوربافرانی 
چهارشنبه شب در گفت و گوی ویژه خبری شبکه نور با بیان اینکه رزمایش نوروزی پلیس 
راهور روز پنجشنبه در قم برگزار می شود، اظهار کرد: تدابیر لازم اندیشیده شده است تا کمتر 
مشکل ترافیکی را در عید نوروز امسال داشته باشیم. وی اضافه کرد: سردرگمی زائران در نقاط 
مرکزی شهر ترافیک را افزایش می دهد اما امیدواریم با استفاده از تابلوهای راهنمای مسیر و 
معرفی نقاط مهم استان به زائران بتوانیم نسبت به سال گذشته وضعیت ترافیکی مطلوب تری 
داشته باشیم. فرمانده پلیس راهور قم با اشاره به برگزاری مراسم سال تحویل در حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س( با حضور جمع قابل توجهی از زائران و شهروندان تصریح کرد: 
در زمان برنامه سال تحویل برای مناطق اطراف حرم مطهر برنامه ریزی های لازم انجام شده 

است و در بلوار زائر نیز محدودیت هایی خواهیم داشت.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

توقیف 206 با 191 مورد تخلف راهور
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف خودرو ۲۰۶ با ۱۹۱ مورد تخلف راهنمایی 
و رانندگی در قم خبر داد.   سرهنگ فرزاد عسگری اظهارداشت: طی رصد دوربین های 
محورهای مواصلاتی توسط عوامل مانیتورینگ معاونت عملیات فرماندهی انتظامی استان، 
یک دستگاه خودرو ۲۰۶ دارای۱۹۱ مورد تخلفات راهنمایی و رانندگی، شناسایی شد. وی 
گفت: در ادامه با اعلام موضوع به تیم های گشت پلیس راه استان، توقیف خودرو در دستور 
کار این پلیس قرار گرفت. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم افزود: سرانجام پس 
از شناسایی، خودرو مذکور توقیف و به علت خلافی ۱۰ میلیون و ۳۸۰ هزار تومانی روانه 
پارکینگ شد. سرهنگ عسگری با بیان این که چنانچه خودرویی بیش از۱۰میلیون ریال 
خلافی داشته باشد توقیف می شود، از دارندگان وسائل نقلیه خواست به صورت ماهانه با 
اخذ استعلام خلافی از ۲ طریق سایت پلیس راهور و یا ارسال وین کارت خودرو به پیامک 

۱۱۰۱۲۰۲۰۲۰ نسبت به پرداخت خلافی خودرو اقدام کنند.

توصیه رئیس پلیس فتا استان  قم به شهروندان؛

تصاویر خصوصی تان را در گوشی تلفن همراه 
نگه ندارید

رئیس پلیس فتا استان با اشاره به دستگیری یک سارق گوشی تلفن همراه در قم، گفت: 
متهم پس از سرقت، به قصد اخاذی تهدید به انتشار تصاویر خصوصی مالباخته کرده بود 
که با تلاش مأموران پلیس فتا استان دستگیر شد.   سرهنگ علی موالی ، اظهارداشت: یک 
سارق قاپ زن با سرقت گوشی تلفن همراه یک خانم و دستیابی به تصاویر خصوصی، قصد 
اخاذی از مالباخته را داشته که با طرح شکایت در پلیس فتا استان، موضوع در دستور مأموران 
این پلیس قرار گرفت. وی گفت: در ادامه با تشکیل پرونده در پلیس فتا استان و اقدامات 
کارشناسی کارآگان سایبری متهم را شناسایی و با اخذ دستور قضائی وی را دستگیر کردند. 
سرهنگ علی موالی هشدار داد: شهروندان تصاویر خصوصی را به هیچ وجه در گوشی تلفن 

همراه خود نگه نداشته و حتی الامکان برای اطلاعات خود رمز مناسب قرار دهند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

اجازه نمی دهیم فرصت طلایی توسعه صنعتی قم از دست برود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
بابیان اینکه اجازه نمی دهیم فرصت طلایی توسعه 
صنعتی قم از دست برودگفت: با انجام مراحل قانون و 
صادر شدن مجوز های لازم، در اردیبهشت ماه سال 
آینده، عملیات اجرایی آماده سازی زیرساخت های 
مورد نیاز فاز ۹۶ هکتاری شهرک صنعتی شکوهیه 
برای حضور و استقرار واحدهای صنعتی خوشه کفش 

و دمپایی قم آغاز می شود.
با ایجاد این فاز جدید  امیر طیبی نژاد بیان کرد: 
که با همکاری دستگاه های اجرایی استان از جمله 
زیست،  محیط  از  حفاظت  کل  اداره  و  استانداری 
مراحل آماده سازی زیرساختی آن دنبال می شود، 
علاوه بر توسعه فضای کسب و کار، نقش بسیار موثری 
در کاهش آلودگی های زیست محیطی شهر قم ایفا 

خواهد کرد.
فعالان  از  بسیاری  فعلی  درشرایط  داد:  ادامه  وی 
خوشه کفش و دمپایی درسطح شهر و استان قم به 
صورت پراکنده فعالیت می کنند که آلودگی ناشی 
از فعالیت های آنان، سلامت شهروندان را در معرض 
تهدید قرار می دهد، اما با انتقال و استقرار مناسب آن 
ها در سطح شهرک های صنعتی، از انتشار آلودگی 

در سطح شهر  های صنعتی  فعالیت  از  ناشی  های 
جلوگیری می شود. 

و  تولیدی  واحدهای  انتقال  براینکه  تاکید  با  وی 
صنعتی از سطح شهرها ومناطق مسکونی به شهرک 
های صنعتی از بهترین راهکارها برای توسعه و رونق 
تولید و اشتغال درسطح هر منطقه به حساب می آید، 
تصریح کرد: میزان انرژی و زیرساخت های مورد نیاز 
فعالان عرصه تولید و صنعت در شهرک های صنعتی 
طراح  و  ساختاری  نیازهای  و  شده  گرفته  درنظر 

واحدهای تولیدی هم مورد توجه بوده است.
واحدهای  به  رسانی  خدمت  برای  داد:  ادامه  وی 
استقرار یافته در این شهرک ها توسط دستگاه های 
فراهم شده  تری  نیز شرایط مطلوب  رسان  خدمت 
است، در حالی که حضور این گونه واحدها در مناطق 
شهری و مسکونی نیازمند استفاده از زیرساخت های 
شهری می باشد که در کنار به وجود آوردن آلودگی 
های زیست محیطی با توجه به عدم تناسب طراحی 
را  تولیدی، مخاطراتی  نیازهای صنعتی و  با  شهری 
برای شهروندان و زیرساخت های شهری به وجود می 
آورند. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
قم همچنین با اشاره به اقدام های صورت گرفته برای 

استان  دمپایی  و  کفش  خوشه  تولید  توان  افزایش 
گفت: دراین زمینه طی دوران فعالیت مدل توسعه 
خوشه در این بخش از صنعت و حتی بعد از آن کارگاه 
های آموزشی متعدد با حضور استادان برجسته برگزار 
و هم افزایی خوبی میان فعالان این بخش ایجاد شد.

وی افزود: فعالان خوشه کفش و دمپایی استان قم 
برای نخستین بار توانستند برند تجاری تخصصی خود 
را ثبت و بر مبنای آن در بازارهای داخلی و بین المللی 
حضور یابند و محصول های خود را به کشور های 

آسیایی صادر کنند.
این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنان خود 
به سیاست های راهبردی و حمایتی سازمان صنایع 
خاطرنشان  و  اشاره  تولید  عرصه  فعالان  از  کوچک 
ساخت: شرکت شهرک های استان حمایت از تولیدات 
صنایع کوچک را در اولویت برنامه های خود قرار داده 
است و به همین منظور، مکان مناسبی در فاز ۹۶ 
هکتاری شهرک صنعتی شکوهیه برای ادامه فعالیت 
های خوشه کفش و دمپایی استان درنظر گرفت تا 
با استقرار تولید کنندگان کفش و دمپایی ماشینی 
استان در آن شرایط تولید و عرضه این محصول در 
و  صنعتی  استانداردهای  دارای  و  تخصصی  مکانی 
زیست محیطی را فراهم کند. طیبی نژاد درگفت و گو 
با ایرنا، با اشاره به مزایای شهرک های صنعتی قم برای 
حضور تولید کنندگان، گفت: در چند سال اخیر رشد 
بالای سرمایه گذاری بخش خصوصی در شهرک های 
صنعتی استان قم نشان می دهد، فعالان اقتصادی به 
ارزش و موقعیت مطلوب سرمایه گذاری در قم پی 

برده اند و این روند با سرعت ادامه دارد.
وی بیان کرد: در این شرایط لازم است مسئولان 
جهادی،  روحیه  با  مختلف  های  بخش  در  استان 
شرایط و زیرساخت های مورد نیاز برای فعالیت های 
اقتصادی بخش خصوصی را فراهم و با آمادگی کامل 

از سرمایه گذاران استقبال کنند.
وی ادامه داد: امروز شاهد همدلی و هم افزایی همه 
بخش های مدیریتی استان برای حمایت از سرمایه 
گذاران و بخش خصوصی هستیم و اجازه نخواهیم 
توسعه  بخش  در  آمده  وجود  به  طلایی  دوران  داد 
حضور  شرایط  نبود  آماده  دلیل  به  استان  صنعتی 

تولیدکنندگان در مناطق صنعتی، از دست رود.
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استاندارقم: 

تک رقمی نمودن نرخ بیکاری در قم
 با جدیت دنبال می شود 

استاندار قم با اشاره به برنامه دولت تدبیر و امید برای تک رقمی کردن نرخ بیکاری 
گفت: این مهم با جدیت در سال ۹۷ در این استان دنبال می شود. 

سید مهدی صادقی در جلسه کارگروه اقتصادی استان قم با بیان این که ایجاد 
بسترهای مناسب برای تقویت تولید در دستور کار دولت در سال ۹۶ بوده است افزود: 

تدوین سند اشتغال استان می تواند چراغ راهی برای هدف گذاری های بعدی باشد.
وی همچنین با اشاره به امحای ۴۰ تن کالای قاچاق در استان قم اظهار داشت: بعد 
از استقرار سازمان اموال تملیکی استان تکلیف بسیاری از پرونده های مرتبط با قاچاق 
کالا مشخص شده است. صادقی در ادامه، ارزش افزوده کالاهای تولیدی نسبت به خام 
فروشی را مورد توجه قرار داد و گفت: باید تلاش کنیم تا در خوشه های کسب و کار از 
جمله خوشه مبلمان که حدود ۴۰ درصد از نیاز کشور توسط قم براورده می شود، به 
چشم اندازهای تعیین شده دست یابیم. وی همچنین رقابتی کردنن صادرات را بسیار 
مهم و ضروری تلقی کرد و گفت: تولید کالاهای با کیفیت با استفاده از روش های نوین 
تجارت باید در دستور کار مسئولان دولتی و بخش خصوصی باشد. وی با بیان این که 
در بحث تامین منابع اعتباری، دولت حمایت ها و پشتیبانی های لازم را خواهد داشت 
ابراز امیدواری کرد که سال آینده شرایط بهتری در زمینه توسعه اقتصادی و تقویت 
رتبه استان در رشد اقتصادی را شاهد باشیم. معاون امور اقتصادی و توسعه منابع 
استانداری قم نیز در این جلسه با بیان این که سند اشتغال استان در حال تدوین است 
گفت: تعیین سهم صادرات قم با تفکیک بخشی و میزان نقش دستگاه ها از ویژگی 
های این سند خواهد بود. مهرداد غضنفری امرایی، ارائه تسهیلات ارزان قیمت و مشوق 
ها را از برنامه های استان قم عنوان کرد و افزود: سند اشتغال استان باید حداکثر تا 
پایان فروردین ماه تکمیل و ابلاغ شود. وی افزود: یکی از ضعف های استان این است 
که از منابع صندوق ذخیره ارزی کمتر استفاده می کنیم که در این زمینه بانک صنعت 

و معدن ظرفیت های بسیار خوبی دارد.

مدیرکل کمیته امداد استان قم مطرح کرد

نیاز هزار خانوار زیرپوشش کمیته امداد قم
 به مسکن 

مدیرکل کمیته امداد استان قم گفت: هم اکنون حدود هزار خانوار زیرپوشش این 
کمیته نیاز به مسکن دارند.

اکبر میرشکار با اشاره به اجرای طرح اکرام ایتام در استان قم اظهار کرد: حامیان 
در قالب این طرح در ۱۱ ماه اخیر، حدود ۷.۵ میلیارد تومان را به صورت مستقیم به 
حساب ایتام استان واریز کردند، هر یتیم در استان قم به صورت میانگین حدود ۳۲۰ 
هزار تومان از حامیان خود دریافت می کند و هزار و ۸۱۰ یتیم استان، بالاترین سرانه 
دریافتی را در کشور در قالب طرح اکرام ایتام دارند. وی ادامه داد: خیرین کمک های 
زیادی به کمیته امداد استان قم داشتند، آنان در ۱۱ ماهه نخست سال جاری حدود 
۴.۵ میلیارد تومان بابت تهیه مسکن و جهیزیه برای مددجویان، به این کمیته کمک 
کردند. مدیرکل کمیته امداد استان قم افزود: هر شهروند قمی طی ۱۱ ماه ابتدایی 
سال جاری حدود ۲۲ هزار تومان به صورت میانگین به کمیته امداد کمک کرد، سرانه 
کمک شهروندان قمی به صورت میانگین حدود پنج هزار تومان از بقیه نقاط کشور 
بیشتر است. میرشکار با اشاره وضعیت جمع آوری صدقات در استان قم اظهار کرد: 
صدقات توسط نیروهای متعهد و گزینش شده کمیته امداد جمع آوری می شود، هزینه 
این صدقات تنها برای رفع نیازهای مددجویان کمیته امداد است. وی ادامه داد: در 
۱۱ ماهه نخست سال جاری ۳۳ میلیارد تومان مستمری ماهیانه با استفاده از منابع 
دولتی به بیش از ۱۵ هزار خانوار مددجوی کمیته امداد در استان قم پرداخت شد، 
همچنین هزینه درمان این مددجویان در ۱۱ ماه نخست سال جاری حدود ۱۰ میلیارد 
تومان بود که از منابع دولتی و کمک های مردمی تامین شد، هزینه درمان مددجویان 
کمیته امداد تقریبا رایگان است. مدیرکل کمیته امداد استان قم در پایان خاطرنشان 
کرد: در ۱۱ ماهه نخست سال جاری ۱۱۶ واحد مسکونی برای مددجویان این کمیته 
خریداری شد، کمیته امداد برای خرید هر کدام از این واحد ۴۰ میلیون تومان کمک 
بلاعوض به مددجویان داد، هم اکنون حدود هزار خانوار زیرپوشش کمیته امداد استان 

قم نیاز به مسکن دارند.

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم:

فعالیت 44 مرکز توانبخشی برای خدمت 
رسانی به معلولان در قم

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم گفت: ۴۴ مرکز توانبخشی روزانه، 
شبانه و ویزیت در منزل وجود دارد که در آنها خدماتی به معلولان ارائه می شود.

محمدعلی مقدم خواه با بیان اینکه ۲۲ هزار نفر معلول در سطح استان زیر پوشش 
بهزیستی هستند اظهار کرد: این معلولان دارای معلولیت های جسمی حرکتی، بینایی، 
شنوایی، ذهنی، سالمندان و بیماران اعصاب و روان هستند و در زمینه توانمندسازی 
معلولان به نوبه خود فعالیت می شود. وی خاطرنشان کرد: ۴۴ مرکز توانبخشی روزانه، شبانه 
و ویزیت در منزل وجود دارد و بر اساس تداوم برنامه ها در نظر داریم مراکز شبانه روزی را 
محدود کرده و به صورت ثابت نگاه داریم. معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان 
قم با بیان اینکه اولویت در این طرح ها بر این اساس است که معلول داخل منزل نگهداری 
شود گفت: کمک هایی از سوی کارشناسان توانبخشی، روانشناس، مشاور و مددکار ارائه 
می شود که متفاوت است تا معلول حتی الامکان به دلیل مسائل مالی و توانبخشی به 
مراکز شبانه روزی ارجاع داده نشود. وی با اشاره به خدمات مختلف در حوزه توانبخشی 
گفت: ۵ هزار و ۵۰۰ نفر مستمری بگیر در بخش معلولیت  ها هستند و افراد در نوبت 
هستند تا سهمیه ای اختصاص داده شود تا مستمری آنها برقرار شود. مقدم خواه عنوان 
کرد: کمک های بلاعوض در زمینه های مختلف ارائه می شود و در دانشگاه های دولتی به 
صورت کمک هزینه برای تشویق فرد برای ورود به دانشگاه است تا در سطح جامعه بتوانند 
بر اساس مدارک تحصیلی شغل و امکانات شغلی را کسب کنند و فرد از گوشه نشینی و 
خانه نشینی رهایی پیدا کند. وی با اشاره به فعالیت کمیسیون استانی مناسب سازی گفت: 
این کمیسیون در سطح استانداری به صورت دوره ای برگزار می شود که در این زمینه 
قدم های رو به جلو در سطح معابر و مناسب سازی معابر انجام شده تا امکانات مناسبی برای 
معلولیت های مختلف ایجاد کند و بتوانند در سطح جامعه تردد داشته باشند و فرد معلول 
بدون کمترین وابستگی بتواند کارهای خود را انجام دهد. معاون امور توانبخشی اداره کل 
بهزیستی استان قم خاطرنشان کرد: تیمی متخصص از کارشناسان مددکاری به منازل 
افراد مراجعه کرده و داروهای فرد داخل منزل را بررسی می کنند و کمک های موردی را 
در اسرع وقت به خانواده ها ارائه می دهند و کمک هزینه هایی در زمینه روانپزشکی و دارو 

درمانی ارائه می شود تا بازتوانی افراد افزایش پیدا کند.

اولین واحد اورژانس روانشناسی در راه آهن 
کشور در قم افتتاح شد

برای نخستین بار؛ اولین واحد اورژانس روانشناسی در راه آهن کشور در جهت افزایش 
رضایت شغلی و تامین سلامت روحی در مواجهه با سختی ،روحی کارکنان با حضور 
سرهنگ داود عباس زاده فرمانده حوزه مقاومت بسیج راه آهن کشور و مشاور مدیرعامل 
در امور ایثار گران راه آهن راه اندازی شد. مهندس محسن اعتماد مدیر کل راه آهن 
قم در حاشیه افتتاح این واحد در خصوص اهمیت راه اندازی اولین واحد اورژانس 
روانشناسی گفت:این واحد برای اولین بار در سطح کشور ودر قم راه اندازی شده است 
و هدف از راه اندازی این واحد بررسی وضعیت سلامتی روان و ارائه راهکارهای علمی و 
عملی در جهت ارتقاء سلامت کارکنان ،انجام ازمونهای روانشناختی لازم ،گزارش تجزیه 
و تحلیل اطلاعات بهمراه آسیب شناسی و راهکارهای علمی و علمی می باشد  مدیرکل 
راه آهن قم ادامه داد: واحد ارتقای سلامت روح و روان فعالان و همکاران راه آهن در 
جهت ارائه خدمت در زمان بروز مشکل و بحران و انجام مشاوره های فردی و خانوادگی 
به بهره برداری رسید. وی تصریح کرد:مشاغل مربوط به راه آهن بسیار سخت و طاقت 
فرسا،حساس و پراسترس بوده و بعلت برنامه نامنظم از نظر ساعت کاری موج بروز برخی 
مشکلات جسمی و روحی در کارکنان می شود.. اعتماد خاطرنشان کرد:شاغلین عملیاتی 
راه آهن به واسطه سختی کار و اختلال در زمان خواب دچار مشکلات فزیولوژی و روحی 
می شوند. وی ادامه داد:بسیاری از مامورین راه اهن بخاطر شرایط کاری دور از خانواده به 
سر میبرند و طبیعتا از نظر عاطفی و احساسی دچار مشکل می شوند که می توانند در 

این واحد اورژانس روانشناسی از خدمات خانوادگی و... بهره مندگردند.

در شهرستان قدس انجام شد:

توسعه شبکه آبرسانی به طول 150 متر 
مدیر امور آبفای شهرستان قدس با اعلام این خبر گفت: به منظور تامین آب شرب 
پایدار برای ساکنین خیابان سامان شهرک عزیزی با توجه به تراکم جمعیت و ساخت 
و سازها در این محدوده توسعه شبکه به طول ۱۵۰ متر اجرا شد. او افزود: زمین 
محدوده شمال غرب شهرستان قدس از بافت سنگی تشکیل شده است که باعث 
شده اجرای پروژه ها در این منطقه با سختی بسیار زیادی انجام شود. بهزاد رضوانی از 
افزایش مصارف آب شرب در روزهای پایانی سال خبر داد و اظهار داشت: در روزهای 
پایانی سال بر اساس یک سنت دیرینه، مردم مبادرت به خانه تکانی و نظافت منازل 
خود می کنند و همه ساله در این ایام شاهد افزایش چشم گیر مصرف آب هستیم. مدیر 
امور آبفای شهرستان قدس از تمامی مشترکان خواست که با رعایت روشهای صحیح 
مصرف آب و پرهیز از مصارف بی رویه خصوصاً در ساعات اوج مصرف ضمن توجه به 

حفظ منابع آبی، امکان برخورداری از آب را برای سایر شهروندان فراهم سازند.

شهردار قم گفت: این مسئله که قیمت های اسنپ در حال حاضر برای شهروندان مقرون 
به صرفه است، کاملا درست است، اما اسنپ با این کار قصد دارد تا سازمان تاکسیرانی و 
دیگر رقیب ها را از میدان خارج کند و در حقیقت می خواهد در زمینه حمل و نقل شهری 

حاکمیت ایجاد کند. 
سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به فعالیت گسترده اسنپ در قم اظهار کرد: براساس 
قانون، مدیریت حمل و نقل شهری بر عهده شهرداری است و هر شخص یا شرکتی که 

بخواهد در این زمینه فعالیت کند باید هماهنگی های لازم را با شهرداری انجام دهد.
وی با بیان اینکه شهرداری قم مجوزی برای فعالیت اسنپ صادر نکرده است افزود: شرکت 
اسنپ از صنوف مجوز دریافت کرده است اما این مجوز به تنهایی کفایت نمی کند و اخذ 

مجوز از شهرداری برای فعالیت در زمینه حمل و نقل شهری ضروری است.
شهردار قم عنوان کرد: تنها مشکل شهرداری قم با شرکت اسنپ، فعالیت خلاف قانون 

است به این معنی که فعالیت اسنپ بدون دریافت مجوز از شهرداری غیرقانونی است.
وی با اشاره به اعتراض های تاکسیران ها به فعالیت اسنپ ادامه داد: اعتراض  تاکسیران ها 
به اسنپ کاملا طبیعی است چراکه تهیه تاکسی هزینه زیادی دارد و این در حالی است 
که در اسنپ، خودرو های شخصی به راحتی فعالیت  می کنند؛ این مسئله مانند این است 
که یک وانت بار جلوی یک مغازه که مالیات، اجاره و حق کار و پیشه پرداخت می کند، 
اقدام به فروش همان اجناس کند در حالی که صاحب وانت علاوه بر اینکه مالیات پرداخت 

نمی کند، موجب ترافیک و هرج و مرج نیز می شود.
سقائیان نژاد در پاسخ به سوالی در خصوص پایین بودن هزینه های اسنپ نسبت به 
سازمان  تاکسیرانی گفت: این مسئله که قیمت های اسنپ در حال حاضر برای شهروندان 
مقرون به صرفه است، کاملا درست است، اما اسنپ با این کار قصد دارد تا سازمان تاکسیرانی 
و دیگر رقیب ها را از میدان خارج کند و در حقیقت می خواهد در زمینه حمل و نقل شهری 
حاکمیت ایجاد کند. وی تصریح کرد: بدون تردید زمانی که اسنپ در حمل و نقل شهری 
حاکمیت ایجاد کند و بدون رقیب باشد، قیمت ها را به صورت چشمگیری افزایش می دهد؛ 

ما در مجموعه شهرداری سعی می کنیم که از بروز چنین مشکلاتی جلوگیری کنیم.

شهردار قم با بیان اینکه اسنپ تاکنون هیچ مذاکره ای با شهرداری نداشته است عنوان 
کرد: با توجه به این که مدیریت حمل و نقل شهری بر عهده شهرداری است، اگر مشکلی 
نیز در این زمینه به وجود بیاید شهرداری باید پاسخگو باشد، به همین دلیل پشتوانه و 

وابستگی اسنپ باید مشخص شود تا بتوانیم از بروز مشکلات جلوگیری کنیم.
وی با بیان اینکه اسنپ باید از قانون تبعیت کند افزود: مجموعه شهرداری از هیچ شرکت 
و سازمانی حمایت نمی  کند و علیه هیچ سازمانی نیز موضع نمی گیرد بلکه معیار و ملاک 
فعالیت در شهرداری قانون است. سقائیان نژاد اظهار کرد: مجموعه شهرداری تمایل بسیار 
زیادی دارد تا خدمات با کمترین قیمت به مردم ارائه شود اما در عین حال با هرج و مرج 
کاملا مخالفیم، چراکه اگر هرج و مرج ایجاد شود، مشکلاتی به وجود می آید که موجب 

افزایش چند برابری هزینه ها می شود.

طرح انتظامی ترافیکی نوروز ۹۷ با فعالیت ۲ هزار تن از 
کارکنان هشت سازمان، روز پنجشنبه طی آیینی در ستاد 

فرماندهی انتظامی استان قم آغاز به کار کرد. 
استاندار قم در این آیین با بیان این که عرصه امنیت 
بسیار مهم است، اظهار داشت: زیرساخت همه فعالیت ها 
امنیت بوده که خوشبختانه این مهم به لطف الهی و تلاش 

های شبانه روزی نیروی انتظامی حاصل شده است.
سید مهدی صادقی گفت: نتیجه ارائه خدمات مناسب 
هماهنگی،  درسایه  که  است  مردم  همه  رضایتمندی 

همدلی و هم افزایی به دست می آید.
وی با اشاره به حجم گسترده ورود زائران و مسافران 
نوروزی به استان قم، تصریح کرد: خوشبختانه در عرصه 
خدمت رسانی طی ارزیابی های صورت گرفته سال به 

سال درجه رضایتمندی از استان بیشتر شده و ان شاء الله 
امسال نیز همین گونه خواهد بود.

وی گفت: البته انتظارمان این است تا در سال جدید و 
در سایه هماهنگی ها و همکاری ها بتوانیم خدمات بهتری 

را ارائه کنیم.
فرمانده انتظامی استان قم :

با تخلفات حادثه ساز به شدت برخورد می شود
فرمانده انتظامی استان قم نیز در این آیین با اشاره به این 
که در سال جاری قم به دلیل کاهش تصادفات و تلفات 
رانندگی در بین ۳ استان برتر کشور قرار گرفته است، 
گفت: طرح انتظامی ترافیکی نوروز نقطه عزیمت هشت 

سازمان مهم برای ایجاد آرامش و امنیت است. 
سردار کاظم مجتبایی با بیان این که طرح نوروزی ۹۷ 

همزمان با سراسر کشور از ۲۴ اسفند به مدت ۲۱ روز 
تا ۱۵ فروردین ادامه خواهد داشت، افزود: این طرح در 
قم با حضور ۲ هزار تن از هشت سازمان پلیس، هلال 
احمر، اورژانس، راه و شهرسازی، حمل و نقل و پایانه ها، 
شهرداری، آتش نشانی و بخش های اجتماعی شامل 
همیاران پلیس با محوریت پلیس راه و راهور در استان 
انجام می شود.وی گفت: در نوروز۳۰۰ گشت خودرویی در 
سطح معابر شهری و برون شهری و ۷۰ پایگاه ثابت و سیار 
نیز برقرار خواهد بود و تمامی نیروها و گشت ها توسط ۲ 

فروند بالگرد پشتیبانی هوایی می شود.
به گفته وی، رزمایش انتظامی - ترافیکی نوروز می تواند 
قدرت پاسخگویی دستگاه های هدف و تمام دستگاه هایی 
که در این طرح مشارکت دارند را افزایش دهد.فرمانده 
انتظامی استان قم تاکید کرد: پلیس به شدت با تخلفات 
حادثه ساز مانند سرعت و سبقت غیرمجاز در ایام نوروز 
برخورد خواهد کرد.مجتبایی با بیان این که ۷۸ نقطه 
حادثه  خیز در استان قم وجود دارد، گفت: طی این مدت 
از ۱۱۷ دوربین در استان استفاده حداکثری می شود، 
چراکه پایش اپتیکی از جمله اهدافی است که در این طرح 
دنبال خواهد شد. وی تاکید کرد: انسجام سیستمی بین 
دستگاه ها و هم چنین انسجام اجتماعی با مردم که نماد 
آن همیاران پلیس است در این طرح پی گیری شده تا 
بهترین شرایط را از نظر ایمنی و آرامش در سطح جاده ها 

و معابر شهری ایجاد شود.
وی همچنین گفت: در تعطیلات نوروز۹۶ ، ۵۶۰ فقره 
تصادف در استان رخ داد و ۱۵ تن جان خود را از دست 
دادند که این برای ما نگران کننده است.در پایان، با عبور 
یگان های موتوری حاضر در این آیین از جلو جایگاه 
شامل رده های مختلف پلیس استان، راهداری، هلال 
احمر، شهرداری، آتش نشانی و اورژانس و همچنین پرواز 
۲ بالگرد هلال احمر و اورژانس طرح نوروزی ۹۷ آغاز شد.

شهردار قم:

فعالیت اسنپ درقم غیر قانونی است

در ایام نوروز صورت می گیرد؛

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم از نظارت 
بر محورهای مواصلاتی این استان با ۲۱ دوربین نظارتی و 

۶۵ دوربین کنترل سرعت خبر داد. 
ابوالفضل جمالی از آغاز طرح نوروزی راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان قم همزمان با ۲۵ اسفندماه خبر داد و 

گفت: این طرح تا ۲۰ فروردین ماه ادامه دارد.
از  استفاده  با  قم  استان  محورهای  بر  نظارت  از  وی 
دوربین های نظارتی خبر داد و افزود: ۲۱ دوربین نظارتی 
در نقاط حساس محورهای مواصلاتی استان نصب هستند 

و به صورت شبانه روزی ترددها را رصد خواهند کرد.
به گفته مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
قم، ۸۵ تردد شمار نیز به کار آمارگیری ورود و خروج 
به مرزهای استان می پردازند و آمار ثبت شده توسط این 

دستگاه ها به مسئولان استانداری ارجاع داده خواهد شد.
به گفته وی علاوه بر این ۴۸ دوربین کنترل سرعت در 
محورهای استان فعال است و ۱۷ دوربین نیز در حال 

نصب است که تا ۲۵ اسفندماه راه اندازی می شود.
حضور ۲۴ ساعته ۴ گشت راهداری در جاده های قم

جمالی به حضور گشت های راهداری در ایام نوروز در 
مسیرهای استان قم هم اشاره ای کرد و افزود: در طول 
ایام نوروز ۴ گشت راهداری در طول جاده ها به صورت ۲۴ 

ساعته حضور خواهند داشت.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم از 
حضور ۷۵ نفر از پرسنل راهداری در گشت های نوروزی 
خبر داد و تأکید کرد: مدیریت راه ها به صورت ۲۴ ساعته و 
شبانه روزی انجام شده و آمار تردد و رفت و آمد به صورت 

دائم چک می شود.
به گفته وی ۱۶ تابلوی سرعت نما و ۸ تابلوی پیام متغیر 
در محورهای استان قم نصب است و علاوه بر این ۲ تابلوی 
نمایش آنلاین در ابتدای آزادراه و سلفچگان نصب شده 

است که رانندگان با مشاهده ترافیک تعیین مسیر کنند.
بر روی کلیه  یاب جی پی اس  از نصب رد  جمالی 
دستگاه های حمل و نقل جاده ای خبر داد و افزود: در 
گشت نامحسوس هم راهداری با پلیس همکاری دارد و 
ناوگان عمومی و خودروهای پلاک شخصی را تحت نظر 
خواهند داشت. به گفته وی فعالیت گشت نامحسوس نیز 
از ۲۵ اسفند آغاز شده و تا ۵ فرودین ادامه دارد و سپس 
در دور دوم سفرها از ۱۰ فروردین تا پایان تعطیلات ادامه 

پیدا خواهد کرد.

نظارت بر جاده های قم با ۸6 دوربین نظارتی و کنترل سرعت






